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Türkiyə və Azərbaycan 
hava məkanlarının vahid 
sistem ilə mühafizəsini 
təmin etmək qərarına 
gəlib. Bunun üçün yeni 
layihəyə start verilib. 
Ekspertlər bu addımın 
iki ölkənin hərbi 
inteqrasiyasını daha 
da sürətləndirəcəyi 
qənaətindədir.  

Zemfira 
Meftahətdinova: 
“Yarışlarda o idmançı 
qalib gəlir ki, özü 
ilə mübarizə apara 
bilir. Gərək idmançı 
kənarda olan heç nəyə 
reaksiya verməsin, 
dəstək üçün gələnlərin 
alqış, qışqırıq səslərini 
eşitməsin”.

Turistlər Barinin 
dar küçələrində 
gəzdikcə orta 
əsrlər atmosferinə 
düşürlər. İtalyan 
evdar qadınların 
turistlərin gözləri 
qarşısında makaron 
hazırlamalarını seyr 
etmək də olduqca 
maraqlıdır.

Ermənistanın keçmiş 
XİN başçısı Vardan 
Oskanyan yenidən 
sərsəm bəyanatları 
ilə gündəmə 
gəlib. O, rəsmi 
İrəvanın “Qarabağ 
Azərbaycandır” 
mövqeyini tənqid 
edərək Paşinyanı 
hədəfə alıb.

Ağcaqanadlardan 
qorunmaq üçün fərqli 
maddələrdən istifadə 
olunur. Bu vasitələr 
əsasən 2 qismə 
bölünür. Birincisi yağlar, 
krem şəklində olan 
maddələr və spreylərdir. 
Hansı ki, dərinin açıq 
nahiyələrinə tətbiq 
edilir.

BMT-nin ali ədliyyə 
orqanı olan Beynəlxalq 
Ədalət Məhkəməsi 
Ermənistanın Laçın 
yolunda sərhəd-
buraxılış məntəqəsinin 
qurulmasının guya 
qanunsuz olduğuna 
dair tələbi ilə bağlı 
qaldırdığı vəsatətləri 
rədd edib.

HAVA 
MƏKANIMIZIN 
“HAKİM”İ

“MƏNİ MƏHZ O 
SƏSLƏR CƏLB 
ETDİ”

QƏDİMLİKLƏ 
MÜASİRLİYİN 
GÖRÜŞ YERİ 

SİYASİ
MEYİTİN 
DİRİLMƏ CƏHDİ

TƏK 
AĞCAQANADLARIN 
“DÜŞMƏNİ” DEYİL

BMT ERMƏNİSTANIN 
“LAÇIN” VƏSATƏTİNİ 
RƏDD ETDİ

SƏHIFƏ 3-DƏ

Bakı daha bir mötəbər tədbirə 
ev sahibliyi etdi. Qoşulmama 
Hərəkatının Əlaqələndirmə 
Bürosunun “Qoşulmama Hərəkatı: 
meydana çıxan çağırışlarla 
mübarizədə birgə və qətiyyətli” 
mövzusunda nazirlər görüşü keçirildi.

Prezident çıxışında Fransanın 
timsalında dünyada neokolonializm 
meyillərinin artmasına  da 
toxundu. İlham Əliyev bildirdi 
ki, dünyada ikinci böyük təsisat 
kimi Qoşulmama Hərəkatı 
yenidən formalaşan dünya 
nizamında öz yerini tapmalıdır. 

BAKIDA DAHA BİR MÖTƏBƏR TƏDBİR

FRANSA NEOKOLONİALİZMİNƏ ETİRAZ

Albaniya Prezidenti 
Bayram Beqay 

Azərbaycana 
rəsmi səfər edib, 

azərbaycanlı həmkarı 
İlham Əliyevlə həm 

təkbətək, həm də 
geniş tərkibdə 

müzakirələr aparıb. 

İki fərqli ölkədə yaşasalar da, yardım-
sevərlikləri onları bir-birinə bağlayıb. Dil 
biliklərini inkişaf etdirmək üçün istifadə 

etdikləri tətbiq bir ailənin təməlini qoyub. O 
təməl ki, qıza Koreyanı sevdirib, oğlana ilk 

dəfə tanıdığı Azərbaycanı. Nə din, nə dil, 
nə məsafə onların sevgisinə mane olub. 

Hər iki ölkənin milli adət-ənənələrinə 
hörmət edərək ailə qurublar. “Ailə” 

rubrikamızın qonaqları Koreyada 
yaşayan cütlüyümüz Seungri Lee və 

Ümman Leedir.

DAHA BİR MARAQLI SEVGİ HEKAYƏSİ “KASPİ”DƏ

SƏHIFƏ 8-9-da

‘KASPİ’ QƏZETİ 1881-Cİ İLİN YANVARINDAN NƏŞR OLUNUR. QƏZETİN ÇAPI 1999-CU İLDƏ BƏRPA OLUNUB

AZƏRBAYCAN QOŞULMAMA HƏRƏKATINDA UĞURLU MİRAS QOYUR

Səhifə 7-də Səhifə 6-da Səhifə 10-da Səhifə 12-də Səhifə 13-də

Piyadaları 
təhlükəyə atan 

tikinti şirkətləri

Statuslarından 
xəbərsiz 

işsizlər 

Qaz gəlirlərimiz 
neft gəlirlərimizə 

çatır

Makron 
Parisi 

“partladır”

“Əməkdaşlığımız 
bütün sahələri 

əhatə edir”

ÜÇ ƏSRİN QƏZETİ
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AZƏRBAYCAN BALKANLARI FƏTH EDIR
Azərbaycanın Balkan ölkələri ilə 
əlaqələri dinamik inkişaf edir, qarşılıqlı 
səfərlər reallaşdırılır. Xüsusilə də qaz 
ixracı coğrafiyamızın genişlənməsi 
baxımından bu qarşılıqlı əməkdaşlıq 
imkanları mühüm əhəmiyyət daşıyır. 
Albaniya Prezidenti Bayram Beqayın 
Azərbaycana rəsmi səfəri zamanı 
müzakirə edilən ən mühüm məsələ də 
məhz qaz ixracı olub.   

Prezident İlham Əliyev və Albaniyanın 
dövlət başçısı Bayram Beqayın geniş 
tərkibdə görüşü olub. “Biz çox sıx 
dostluq münasibətləri qurmuşuq və 
ölkələrimiz arasında yüksək səviyyədə 
siyasi dialoqun olduqca yaxşı dinamikası 
var. Əlbəttə, bu, ölkələrimiz arasında 
əlaqələrin möhkəmləndirilməsi 
baxımından mühüm amildir”, - 
Prezident İlham Əliyev deyib.

SƏHIFƏ 2-də

Qoşulmama Hərəkatına üzv dövlətlərin rəsmiləri yenidən Azərbaycana gəldi. 
Görüşdə Fransanın yeni müstəmləkəçilik siyasəti, BMT-də islahatlar, Cənubi 

Qafqazda sülhün şərtləri, dünyadakı islamofob meyillər müzakirə edildi.  

BAKI GÖRÜSÜBAKI GÖRÜSÜ
QOSULMAYANLARINQOSULMAYANLARIN

SƏRHƏDLƏRiN AYIRA
BiLMƏDiYi CUTLUK

BAKI GÖRÜSÜBAKI GÖRÜSÜ
QOSULMAYANLARINQOSULMAYANLARIN



BMT Ermənistanın 
“Laçın” vəsatətini 

rədd etdi

Cənubi Sudanla 
əməkdaşlıq 

nəzərdən keçirilib

BMT-nin ali 
ədliyyə orqanı 
olan Beynəlxalq 
Ədalət Məhkəməsi 
Ermənistanın 
Laçın yolunda 
sərhəd-buraxılış 
məntəqəsinin 
qurulmasının guya 
qanunsuz olduğuna 
dair və Azərbaycan 
Respublikasının 
bütün Silahlı 
Qüvvələrinin 
Laçın yolundan 
çıxarılması tələbi 
ilə bağlı qaldırdığı 
vəsatətləri rədd 
edib.

Bu barədə 
Azərbaycan 
Respublikasının 
Xarici İşlər 
Nazirliyindən 
məlumat verilib. 

Qeyd edək ki, 
Ermənistan 
Beynəlxalq Ədalət 
Məhkəməsinə 
sözügedən vəsatətlə 
bağlı 12 may 2023-
cü il tarixində 
müraciət etmişdi.

Xatırladaq ki, 
2020-ci il 10 noyabr 
tarixli Üçtərəfli 
Bəyanata zidd olaraq 
Ermənistandan 
Azərbaycan 
ərazisindəki qeyri-
qanuni erməni 
silahlı dəstələri üçün 
canlı qüvvə, silah-
sursat daşınmasının 
qarşısının alınması 
məqsədilə Laçın-
Xankəndi yolunun 
başlanğıcında 
sərhəd-buraxılış 
məntəqəsi qurulub.

Azərbaycan 
və Cənubi Sudan 
arasında dayanıqlı 
enerji təchizatı və 
enerji sektorunda 
əməkdaşlıq 
imkanları nəzərdən 
keçirilib. Bu 
barədə “Report”a 
Azərbaycan Dövlət 
Neft Şirkətindən 
(SOCAR) məlumat 
verilib.

Bildirilib ki, 
SOCAR prezidenti 
Rövşən Nəcəf 
Qoşulmama 
Hərəkatının 
Əlaqələndirmə 
Bürosunun nazirlər 
görüşündə iştirak 
etmək üçün 
ölkəmizdə səfərdə 

olan Cənubi Sudan 
Respublikasının 
xarici işlər 
və regional 
əməkdaşlıq naziri 
səlahiyyətlərini icra 
edən Denq Dau Denq 
Malek ilə görüşüb. 

Görüşdə 
Azərbaycanın 
təşəbbüsü və iştirakı 
ilə reallaşdırılan 
strateji əhəmiyyətli 
enerji layihələri, 
habelə SOCAR-
ın fəaliyyət 
istiqamətləri 
haqqında ətraflı 
məlumat verilib, 
Cənubi Sudanın 
zəngin enerji 
resurslarından bəhs 
edilib. 
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Albaniya 
Prezidenti 

Bayram 
Beqay 

Azərbaycana 
rəsmi 

səfər edib, 
azərbaycanlı 

həmkarı 
İlham 

Əliyevlə həm 
təkbətək, 

həm də geniş 
tərkibdə 

müzakirələr 
aparıb. 

Prezidentlər 
mətbuata 

birgə 
bəyanatla da 
çıxış ediblər. 

İlham Əliyev iki ölkə arasında 
enerji əməkdaşlığına da toxunub: 
“Azərbaycan ilə Albaniya arasında 
enerji sektorunda əməkdaşlıq 
nəinki ölkələrimiz, o cümlədən 
böyük sayda digər ölkələr, xüsusilə 
də Cənub Qaz Dəhlizin hissəsi 
olan TAP layihəsində iştirak edən 
ölkələr üçün əhəmiyyətlidir. 
Həmin boru kəməri Albaniyanın 
ərazisindən keçir və hazırda enerji 
təhlükəsizliyinin mənbəyidir”. 
Dövlətimizin başçısı deyib ki, 
Azərbaycan və Avropa İttifaqının 
qaz təchizatı sahəsində fəal işini, 

eləcə də Aİ ilə Azərbaycan arasında 
imzalanmış Enerji sahəsində Strateji 
Tərəfdaşlıq sənədini nəzərə alsaq, 
bütün bunlar, təbii ki, ölkələrimiz 
arasında sıx əməkdaşlıq üçün 
mühüm meyarlardır.

“Bir çox Avropa ölkələri üçün 
enerji təhlükəsizliyi, həmçinin 
Cənub Qaz Dəhlizi vasitəsilə 
təmin edilir. Həmin ölkələrin 
sayı artır. Avropa İttifaqı bazarına 
Azərbaycanın təbii qaz ixracı artır. 
Həcmlər artır və onun coğrafiyası 
genişlənir. Bu ilin sonunadək biz Aİ-
yə üzv olan daha çox sayda ölkənin 

Azərbaycandan təbii qazı alacağını 
gözləyirik”, - deyə Azərbaycan 
Prezidenti vurğulayıb.

Dövlət başçısının sözlərinə 
görə, Albaniyanın qazlaşdırılması 
layihəsi ilə bağlı işlər cədvələ uyğun 
gedir. “Bu ilin sonunadək bizdə 
artıq bu layihənin texniki-iqtisadi 
əsaslandırılması olacaq. Bundan 
sonra isə ümid edirəm ki, biz dərhal 
investisiyalara başlayacağıq. Bu, 
qaz paylayıcı şəbəkəsini qurmaq 
üçün Albaniyaya yatırılacaq xalis 
Azərbaycan investisiyası olacaq”, - 
deyə dövlət başçısı qeyd edib.

AVROPADA DAHA ÇOX ÖLKƏ AZƏRBAYCAN QAZINI ALACAQ AVROPADA DAHA ÇOX ÖLKƏ AZƏRBAYCAN QAZINI ALACAQ 

“ALBANIYAYA ÇOX “ALBANIYAYA ÇOX 
MINNƏTDARIQ”MINNƏTDARIQ”Son illərdə 

Azərbaycanın 
Balkan ölkələri ilə 

əlaqələri dinamik inkişaf 
edir, qarşılıqlı səfərlər 
reallaşdırılır. Xüsusilə də 
qaz ixracı coğrafiyamızın 
genişlənməsi baxımından 
bu qarşılıqlı əməkdaşlıq 
imkanları mühüm 
əhəmiyyət daşıyır. Albaniya 
Prezidenti Bayram Beqayın 
Azərbaycana rəsmi səfəri 
zamanı müzakirə edilən ən 
mühüm məsələ də məhz qaz 
ixracı olub.   

“MƏN BU MÜNASIBƏTLƏRI 
ƏLA ADLANDIRARDIM”

İyulun 7-də Prezident 
İlham Əliyev və Albaniyanın 
dövlət başçısı Bayram 
Beqayın geniş tərkibdə 
görüşü olub. “Biz çox sıx 
dostluq münasibətləri 
qurmuşuq və ölkələrimiz 
arasında yüksək səviyyədə 
siyasi dialoqun 
olduqca 

yaxşı dinamikası var. 
Əlbəttə, bu, ölkələrimiz 
arasında əlaqələrin 
möhkəmləndirilməsi 
baxımından mühüm amildir. 
Mən bu münasibətləri 
əla adlandırardım və bu, 
beynəlxalq təsisatlarda 
qarşılıqlı dəstəkdə, enerji və 
iqtisadi inkişaf sahələrində 
praktiki fəaliyyətdə özünü 
göstərir”, - Prezident İlham 
Əliyev deyib. 

Albaniya Prezidenti 
Bayram Beqay isə 
bildirib ki, son illərdə bu 
əməkdaşlıq həm siyasi, həm 
də iqtisadi sahədə dinamik 
şəkildə inkişaf edib: “Sizin 
də qeyd etdiyiniz kimi, 
bizim əla münasibətlərimiz 
var və çalışmalıyıq 
ki, iqtisadi sahədə də 
münasibətlər əla olsun. 
Şəxsən Sizin ölkələrimiz 
arasında əlaqələrin 
tarixinin yeni səhifəsinə 
sadiqliyinizi və töhfənizi 
yüksək qiymətlən- 
dirirəm”. 

Balkanları fəth edirBalkanları fəth edir

Səfər zamanı müzakirə 
edilən məsələlərin detalları 
isə mətbuata birgə bəyanatda 
açıqlanıb. Prezident İlham 
Əliyev bildirib ki, Azərbaycan 
və Albaniya dostluq və 
qarşılıqlı dəstəyə əsaslanan 
ikitərəfli əlaqələrdə çox xüsusi 
dinamika yaradıb: “Ötənilki 
Frankofoniya sammitində 
Azərbaycana verdiyi dəstəyə 
görə mən cənab Prezidentə və 
Albaniya hökumətinə artıq öz 
minnətdarlığımı bildirdim. O 
vaxt Frankofoniya Təşkilatının 
üzv dövlətlərindən biri yekun 
sənədə bir bəndi əlavə etmək 
və qəbul etdirməyə cəhd 
göstərdi. Bu, anti-Azərbaycan 
mahiyyəti olan bənd idi. 
Məhz Albaniya həmin bəndin 
qarşısını alan ölkə oldu”.

Həmin addımın dostluğun, 
eləcə də ölkələrin ərazi 
bütövlüyü və suverenliyi kimi 
beynəlxalq hüququn əsas 
prinsiplərinə qəti sadiqliyin 
təzahürü olduğunu vurğulayan 
dövlətimizin başçısı deyib: 
“Hətta Azərbaycan özünü 
müdafiə etmək fürsətinə malik 
olmadığı təşkilatlarda belə 
bizim Albaniya kimi qardaş 
ölkəmiz var və o, bu dəstəyi 
verdi. Buna görə, biz çox 
minnətdarıq”.

AZƏRBAYCANAZƏRBAYCANAZƏRBAYCANAZƏRBAYCAN
Balkanları fəth edirBalkanları fəth edir
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Bakı daha bir mötəbər tədbirə 
ev sahibliyi etdi. Qoşulmama 
Hərəkatının Əlaqələndirmə 

Bürosunun “Qoşulmama Hərəkatı: 
meydana çıxan çağırışlarla mübarizədə 
birgə və qətiyyətli” mövzusunda 
nazirlər görüşü keçirildi. Dünyanı 
maraqlandıran bir sıra vacib 
məsələlərin müzakirə olunduğu 
beynəlxalq platformada Prezident, 
Qoşulmama Hərəkatının sədri İlham 
Əliyevin çıxışı böyük maraqla qarşılandı. 
Dövlət başçısının toxunduğu məsələlər 
beynəlxalq media tərəfindən də geniş 
işıqlandırıldı. 

AZƏRBAYCAN UĞURLU 
MIRAS QOYUR

Dövlət başçısı çıxışında Azərbaycanın 
quruma sədrliyi dövründə gördüyü 
işlərdən danışdı. Bildirdi ki, bu 
müddətdə ölkəmiz “Bandunq 
prinsipləri” əsasında ədaləti, beynəlxalq 
hüququ və üzv ölkələrin qanuni 
maraqlarını qətiyyətlə qoruyub: 
“Hərəkatın institusional inkişafı, 
xüsusən də müvafiq olaraq 2021-ci və 
2022-ci illərdə Qoşulmama Hərəkatı 
Parlament Şəbəkəsinin və Qoşulmama 
Hərəkatı Gənclər Təşkilatının 
yaradılması Azərbaycanın sədrliyinin 
növbəti nailiyyətidir. Biz hazırda 
Qoşulmama Hərəkatının qadınlar 
platformasının yaradılması üzərində 
işləyirik. İnstitusional davamlılığa 
doğru atılan bu addımlarla biz növbəti 
sədrlərə mütləq uğurlu bir miras 
qoyacağıq”.

NEOKOLONIALIZMI 
DAVAM ETDIRƏN FRANSA

Prezidentin çıxışında diqqət çəkən 
digər mühüm məqamlar BMT-nin 

fəaliyyəti 
və Fransanın 
timsalında 
dünyada neokolonializm 
meyillərinin artması ilə bağlı 
oldu. İlham Əliyev bildirdi ki, dünyada 
ikinci böyük təsisat kimi Qoşulmama 
Hərəkatı yenidən formalaşan dünya 
nizamında öz yerini tapmalıdır: 
“BMT-də ciddi islahatların aparılması 
qaçılmazdır. BMT Təhlükəsizlik Şurası 
keçmişin qalığıdır və hazırkı reallıqları 
əks etdirmir. Əvvəllər qeyd etdiyim 
kimi, BMT Təhlükəsizlik Şurasında 
Qoşulmama Hərəkatına bir daimi yer 
verilməlidir”.

Prezident İlham Əliyev qeyd etdi ki, 
neokolonializmi hələ də davam etdirən 
ölkələrdən biri Fransadır: “Fransanın 
Avropadan kənarda idarə etdiyi ərazilər 
fransız müstəmləkə imperiyasının 
iyrənc qalıqlarıdır. Özünü yalandan 
insan haqlarının və beynəlxalq hüququn 
müdafiəçisi kimi qələmə verən Fransa 
hələ də digər ölkələrin daxili 
işlərinə qarışır. Fransa öz 
müstəmləkə keçmişinə, qanlı 
müstəmləkə cinayətlərinə 
və soyqırımı aktlarına görə 
Qoşulmama Hərəkatına 
üzv olan Afrika, 
Cənub-Şərqi Asiya 
ölkələrindən 
və digər 
ölkələrdən 
üzr istəmə-
lidir”.

Azərbaycan Prezidentinin 44 günlük Vətən 
müharibəsindən sonra Ermənistanla aparılan sülh 
danışıqları, Zəngəzur dəhlizi və erməni vandalizmini 
ifşa edən faktlar barədə səsləndirdiyi fikirlər də 
xüsusi diqqətəlayiqdir. “Keçmişdə işğal altında 
olmuş ərazilərdəki dağıntıların miqyasından 
dəhşətə gəldik. Azərbaycanın şəhər və kəndləri 
Ermənistan tərəfindən qəsdən dağıdılmış, talan 
olunmuş, bütün mədəni və dini abidələr, məscidlər 
təhqir olunmuş, qarət edilmişdir. Ermənistan 
işğal etdiyi ərazilərdə urbisid, kultursid və ekosid 
törətmişdir. Ermənistanın işğalının digər mənfi 
fəsadı minalardır. Azərbaycan hazırda dünyada 
minalarla ən çox çirkləndirilmiş on ölkə sırasındadır. 
Mina problemi Ermənistan tərəfindən Azərbaycan 
xalqının fundamental insan hüquqlarının 
pozulmasıdır”, – deyə dövlət başçısı bildirib. 

Prezident bildirdi ki, Ermənistanın Qarabağı 
Azərbaycanın tərkib hissəsi kimi tanımağa məcbur 
olmasına baxmayaraq, Rusiya sülhməramlılarının 

müvəqqəti yerləşdirildiyi Azərbaycan 
ərazilərində hələ də Ermənistan silahlı 

qüvvələrinin qalıqları mövcuddur: 
“Əgər Ermənistan həqiqətən də 
regionda çoxdan gözlənilən sülhdə 
maraqlıdırsa, onda onun silahlı 
qüvvələri Azərbaycanın Qarabağ 
bölgəsindən tamamilə çıxmalıdır”.

Tel: (+994 55) 254 16 06                                                           E-mail: kaspiqazeti@kaspi.az 

BURADA SİZİN
REKLAMINIZ OLA BİLƏR

“FRANSA HANSI 
XIDMƏTINƏ 
GÖRƏ ORADADIR?!”

ERMƏNISTANI 
IFŞA EDƏN FAKTLAR

Dünyanın ikinci ən 
böyük beynəlxalq 
təşkilatı olan 
Qoşulmama 
Hərəkatına 
üzv dövlətlərin 
rəsmiləri yenidən 
Azərbaycana 
gəldi. Prezident 
İlham Əliyevin də 
qatıldığı görüşdə 
Fransanın yeni 
müstəmləkəçilik 
siyasəti, BMT-
də islahatlar, 
Cənubi Qafqazda 
sülhün şərtləri, 
dünyadakı 
islamofob meyillər 

müzakirə 
edildi.  

Milli Məclisin 
deputatı Sahib Alıyev 

bildirdi ki, Prezident 
İlham Əliyevin çıxışı 

zamanı toxunduğu geosiyasi 
xarakterli 4 məsələdən biri də 

Avropada müqəddəs Quranın 
yandırılmasının ifadə azadlığı kimi 

təbliğ edilməsinin, İslamın zorakılıq 
və terrorla eyniləşdirilməsi cəhdlərinin 

kəskin tənqidi idi: “Bu islamofob 
hərəkətlərlə bir zamanlar işğal altında 
olmuş torpaqlarımızdakı 67 məsciddən 
65-nin darmadağın edilməsi əslində 
eyni zehniyyətin əlamətləridir. Cənab 
İlham Əliyevin bu çıxışını dinləyənlərin 
arasında rəsmi adında “İslam” sözü 
olan, amma həmin vəhşiliyi törədən 
Ermənistana hər cür dəstək verən 
bir ölkənin xarici işlər naziri də vardı, 
bilmirəm həmin an o, nə hisslər keçirirdi. 

Dövlət başçısının BMT Təhlükəsizlik 
Şurasını keçmişin qalığı adlandırması, 
onun tərkibinin genişləndirmək 
təşəbbüsü də aktualdır. Başında 
ölkəsindəki müsəlman icmasını “etnik 
aparteid” adlandıran Makron kimi bir 
məsuliyyətsizin durduğu ölkənin BMT 
Təhlükəsizlik Şurasının daim üzvləri 
arasında boy göstərdiyi halda orada 
İslam dünyasının bir təmsilçisinin belə 
olmaması, əlbəttə, böyük ədalətsizlikdir. 
İç və dış siyasəti eyni dərəcədə 
yaramaz olan Fransa hansı xidmətinə 
görə oradadır?! Bu, o dövlət deyilmi 
ki, oradakı milli azlıqların hüquqları 
tanınmır, gettolarda yaşayır və ötən həftə 
17 yaşlı bir əlcazairlinin öldürüldüyü kimi, 
addımbaşı polis vəhşiliyi ilə üzləşirlər. 

Prezidentin Qarabağdakı qanunsuz 
silahlı birləşmələrin tərk-silah olunmaları 
tələbinin də geosiyasi xarakter daşıdığı 
düşüncəsindəyəm. Çünki, bu tələbin 
hədəfi tək separatçı ünsürlər və 
Ermənistan yox, həm də, qanunsuz silahlı 
birləşmələrdən proksi kimi faydalananlar 
idi. Fikrimcə, Ali Baş Komandanımızın 
beynəlxalq auditoriya qarşısında son 
xəbərdarlığı hədə-
qorxu yox, qan 
tökülməsini 
istəməyən bir 
dövlətin sülhə 
israrlı çağırışı, 
dünyaya isə baş verə 
biləcək toqquşmada 
kimin 
məsuliyyət 
daşıdığını 
anlatmaq 
idi”.

BƏXTIYAR MƏMMƏDLI   
bextiyarmemmedli@kaspi.az

Sahib Sahib 
AlıyevAlıyev

QOSULMAYANLARINQOSULMAYANLARIN  
BAKI GORUSUBAKI GORUSU
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BIZI TƏHDID BIZI TƏHDID 
EDƏNLƏR BIR DAHA EDƏNLƏR BIR DAHA 

DÜŞÜNƏCƏKDÜŞÜNƏCƏK

Türkiyə və 
Azərbaycan hava 

məkanlarının 
vahid sistem ilə 

mühafizəsini 
təmin etmək 

qərarına gəlib. 
Bunun üçün yeni 

layihəyə start 
verilib. Ekspertlər 

bu addımın iki 
ölkənin hərbi 

inteqrasiyasını 
daha da 

sürətləndirəcəyi 
qənaətindədir.  

Hərbi ekspert vurğuladı 
ki, bu sistem ölkəmizin 
hava məkanını ikiqat 
nəzarətdə saxlama imkanı 
yaradır: “Bu, dost olmayan 
dövlətlərin siyasi və hərbi 
rəhbərliyini ölkəmizə qarşı 
təhdid xarakterli fikirlər 
söylədiyi zaman bir daha 
düşünməyə vadar edən 
amildir. İranla Azərbaycan 
arasında Xəzər dənizində 
yaranan mübahisə zamanı 
dövlətimizə qarşı yönələn 
təhdidlərin və təxribatların 
qarşısını almaq məqsədi 
ilə türkiyəli pilotlar 2001-ci 
ildə Bakı səmasında uçuşlar 
həyata keçirdilər. Məhz bu 
uçuşlardan sonra bizə qarşı 
təhdidlərə son qoyuldu. 
Bu fakt onu göstərir ki, 
hava məkanımızın birgə 
qorunması tək hərbi 
deyil, həm də siyasi güc 
nümayişidir.

“HAKİM” sisteminin 
hərbi əhəmiyyəti isə 
adından göründüyü kimi 
hava məkanına hakim 
olmaqdır. Bu sistem 
Azərbaycan və Türkiyə 
HHQ-nə öz hərəkətlərini 
əlaqələndirməyə və vahid 
şəkildə hərəkət etməyə 
imkan verəcək. Eyni 
zamanda, istənilən təhdid 
barədə vaxtında xəbərdar 
olmağa, aşkar olunan 
təhlükələrin 
dərhal 
zərərsizləş-
dirilməsinə 
şərait 
yara-
da-
caq”.

BƏXTIYAR MƏMMƏDLI   
bextiyarmemmedli@kaspi.az

GÜRCÜSTAN DA “HAKIM” LAYIHƏSINƏ QOŞULACAQ?

Türkiyə və Azərbaycan ortaq 
“HAKİM” Hava Komandanlıq 
İdarəetmə Sistemi layihəsini 

reallaşdırır. Türkiyə Müdafiə Sənayesi 
İdarəsinin rəisi Haluk Görgün deyib ki, 
bu layihə ilə hər iki ölkənin hərbi-hava 
qüvvələri birgə əməliyyatlar həyata 
keçirmək, eləcə də Azərbaycan hava 
məkanına nəzarət etmək imkanı əldə edir. 

Haluk Görgün onu da vurğulayıb ki, 
bu layihə tam reallaşdıqda, birgə hava 
məkanına nəzarət zonası Egey dənizindən 
Xəzər hövzəsinə qədər ərazini əhatə 
edəcək. 

Regionda baş verənlər fonunda bu 
layihənin siyasi və hərbi əhəmiyyəti 
nədən ibarətdir? “HAKİM” bölgədə 
Azərbaycana hansı hərbi-strateji 
üstünlüyü təmin edəcək? Regiondakı 
digər ölkələrin bu layihəyə münasibəti 
necə olacaq?  

ÖLKƏMIZIN SIYASI MÖVQEYINI 
GÜCLƏNDIRƏCƏK

Milli Məclisin deputatı, siyasi 
elmlər doktoru Elşad Mirbəşir 
bildirdi ki, Azərbaycanla 
Türkiyənin birgə “HAKİM” 
Hava Komandanlıq 

İdarəetmə Sistemini yaratması 
regionda yeni reallıq formalaşdıracaq: 
“Ümumiyyətlə, Azərbaycanla Türkiyə 
arasında hərbi əməkdaşlıq dinamik 
inkişaf edən sahələrdəndir. Xüsusi 
vurğulamaq lazımdır ki, 2007-ci ildən 
başlayaraq Azərbaycanla Türkiyə yüksək 
səviyyəli hərbi məsləhətləşmələr 
keçirməkdədirlər və bu, çox 
əhəmiyyətlidir. 2013-cü ildən başlayaraq 
iki ölkə birgə hərbi təlimlər keçirir. 
Hava komandanlıq idarəetmə sisteminin 
yaradılması isə Azərbaycanın müdafiə 
imkanlarını əhəmiyyətli dərəcədə 
genişləndirəcək. Bu, Azərbaycanın siyasi 
gücünə və mövqelərinə də müsbət təsir 
göstərəcək. İndiki halda Azərbaycan-
Türkiyə birliyi Cənubi Qafqazda çox 
təsirli amildir. Bu birliyi möhkəmləndirən 
istənilən yeni element təbii ki, ölkəmiz 
üçün olduqca əhəmiyyətlidir. Çünki 

Cənubi Qafqaz regionu özünün 
yüksək münaqişə potensialı ilə 
səciyyələnir. Bu regionda tarix 
boyu vahid təhlükəsizlik sisteminin 

qurulması istiqamətində cəhdlər 
edilib. Lakin bir nəticə əldə 

olunmayıb. Bu baxımdan 
Azərbaycanla Türkiyənin 

hava komandanlıq 
idarəetmə sistemi 

layihəsinin həyata keçirilməsi Cənubi 
Qafqazda ümumi təhlükəsizlik mühitinə 
də çox müsbət təsir göstərəcək”.

NATO STANDARTLARININ TƏTBIQI 
IMKANLARI GENIŞLƏNIB

Müdafiə Nazirliyinin Raket-Artilleriya 
Silahları xidmətinin sabiq rəisi Əhəd 
Əzizov bildirdi ki, layihənin həyata 
keçirilməsi ilə hər iki ölkənin Hərbi Hava 
Qüvvələri (HHQ) birgə əməliyyatlar 
həyata keçirmək, eləcə də Türkiyənin 
hava məkanı ilə yanaşı, Azərbaycan 
hava məkanına da nəzarət etmək imkanı 
əldə edir: “Artıq heç kimə sirr deyil ki, 
Azərbaycan və Türkiyə hərbi əməkdaşlığını 
sürətlə inkişaf etdirir. Bu əməkdaşlığın 
nəticəsi olaraq, Azərbaycan Ordusunun 
Türkiyə modelinə keçidinin növbəti 
mərhələsi baş tutub. Eyni zamanda, 
bununla ordumuzda NATO standartlarının 
tətbiqi imkanları genişlənib. Bu layihə tam 
həyata keçirildikdə, birgə hava məkanına 
nəzarət zonası Egey dənizindən Xəzər 
dənizinə qədər uzanacaq. İki ölkənin hərbi 
hava qüvvələri eyni şəkildə hərəkət edə 
biləcək. Modul və genişləndirilə bilən 
arxitektura sayəsində “HAKİM” mövcud və 
ya gələcəkdə daxil edilməsi planlaşdırılan 
yeni sistemlərlə tam uyğunluqda işləyə 
biləcək”.

Əhəd ƏzizovƏhəd Əzizov

Elşad MirbəşirElşad Mirbəşir

Ə.Əzizov qeyd etdi ki, 1995-ci il fevralın 
10-da Alma-Atada imzalanmış saziş 
əsasında Müstəqil Dövlətlər Birliyinə üzv 
dövlətlərin Birgə HHM Birliyi yaradılıb: 
“Azərbaycan, Gürcüstan və Moldova bu 
birliyə daxil deyil. Vahid regional HHM 
sistemlərinin yaradılması istiqamətində 
daim iş aparılır. Bundan irəli gələrək, 
2013-cü ildə Rusiya Qazaxıstanla, 
2015-ci ildə Ermənistanla, 2016-cı ildə 
Belarusla, 2021-ci ildə Tacikistan və 
2023-cü ildə Qırğızıstanla ayrıca olaraq 
HHM sistemlərini birləşdirmək haqqında 
saziş imzalayıb. Yəni, Azərbaycanın 
ətrafinda olan qonşu ölkələr, İran və 
Gürcüstan istisna olmaqla, artıq vahid 
HHM sistemində birləşib. Hazırda 
MDB ölkələri hava-kosmik müdafiə 
problemlərini həll etmək üçün vahid hava 
hücumundan müdafiə sisteminin mövcud 

təhdidlərə uyğunlaşdırılmasını həyata 
keçirirlər.

Bölgədə daha çox marağı olan və 
daim təhdid dili ilə danışan İran bundan 
sonra həm siyasi, həm də hərbi addımını 
atmamışdan öncə dərindən düşünməli 
olacaq. Çünki bundan sonra qarşısında 

tək Azərbaycanı deyil, həm də 
onun müttəfiqi və qardaşı olan 
Türkiyəni görəcək. Bu layihə 
Rusiya-Ermənistan birliyinin, 

İranın təhdidlərinə layiqli 
cavab verməyi təmin 
edəcək”. 

Regiondakı digər ölkələrin bu 
layihəyə münasibəti məsələsinə toxunan 
hərbi ekspert dedi ki, heç bir ölkə 
qonşuluğunda olan ölkənin özündən 
güclü olmasını istəmir: “O cümlədən, 
ətrafımızda olan və tarixən bizə qarşı 
məkrli siyasət aparan Rusiya, İran 
və Ermənistanın bu layihənin həyata 
keçirilməsinə münasibəti mənfidir. 

Gürcüstana gəlincə, o, həm 
Azərbaycanla, həm də Türkiyə ilə 

ikitərəfli-üçtərəfli hərbi 
əməkdaşlığın inkişafında 
maraqlıdır”.

Hava məkanımızın Hava məkanımızın 
“HAKIM”I“HAKIM”I
Hava məkanımızın Hava məkanımızın 
“HAKIM”I“HAKIM”I
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DIRILMƏ DIRILMƏ 
CƏHDICƏHDI

SIYASI MEYITINSIYASI MEYITIN

Ermənistanın keçmiş XİN başçısı Vardan 
Oskanyan yenidən sərsəm bəyanatları 
ilə gündəmə gəlib. O, rəsmi İrəvanın 
“Qarabağ Azərbaycandır” mövqeyini 
tənqid edərək Paşinyanı hədəfə alıb. 
Lakin ekspertlər Oskanyanın yeni 
demarşını siyasi meyitin dirilmə cəhdi 
kimi qiymətləndirirlər.

E rmənistanın təlatümlü və 
acınacaqlı siyasi mühitində 
canlanma baş verib. Keçmiş 

XİN başçısı Vardan Oskanyan 
gurultulu bəyanatlarla siyasi meydana 
yenidən qayıtmaq istəyini açıq-aşkar 
bəyan edib. ABŞ-də yaşayan siyasi 
meyit Oskanyanın dirilmə cəhdi bu 
ölkənin Ermənistandakı səfiri Kristina 
Kuinin “Vaşinqton hesab edir ki, 
Dağlıq Qarabağ əhalisinin hüquqları 
və təhlükəsizliyi Azərbaycan daxilində 
təmin oluna bilər” bəyanatından 
sonra baş tutub. Açıqlamalarına 
“Bugünkü şəraitdə Dağlıq Qarabağın 
Azərbaycanın tərkibində asanlıqla 
mövcud ola biləcəyini söyləmək, 
məncə, anlaşılmazlıqdır. Baxın, belə 
bir sualın müzakirəsini belə istisna 
etmək lazımdır” fikirləri ilə başlayan 
Oskanyan sonradan “qızışaraq” 
baş nazir Paşinyanı səriştəsizlikdə 
ittiham etməyə, hakimiyyətə qayıtmaq 
arzusunda olduğunu dilə gətirməyə 
başlayıb. Nəinki Oskanyanın, 
Ermənistandakı digər siyasi meyitlərin 

də 2020-ci il müharibəsindəki ağır 
məğlubiyyətdən sonra ara-sıra 
açıqlama verərək siyasətə qayıtmaq 
arzusunda olduqları, problemi həll 
edə biləcəkləri barədə vədləri zaman-
zaman erməni KİV-lərində yer alır.

OSKANYAN XİN 
RƏHBƏRİ OLMAQ ARZUSUNDADIR

Vardan Oskanyan hakimiyyətə 
təklif edib ki, “Dağlıq Qarabağ 
üzrə danışıqlar aparan şəxslər 
qrupu formalaşdırsın və ona lazımi 
səlahiyyətlər verilsin”, nəticədə 
danışıqlardakı mövcud vəziyyət 2-3 
ay ərzində kəskin şəkildə dəyişəcək. 
Özü də bu qrupa rəhbərlik etməyə 
hazır olduğunu bildirib. Dolayısı ilə, 
Oskanyan yenidən siyasi arenaya 
qayıtmaq, XİN rəhbəri olmaq 
arzusundadır. O əlavə edib ki, 
Paşinyana Qarabağ mövzusunda 
danışmağa icazə verməmək lazımdır. 
Çünki, onun danışmağa davam 
etməsi yeni müharibə ilə nəticələnə 
bilər. Bununla da Oskanyan erməni 
cəmiyyətini yeni müharibə ilə 
qorxudub. 

FUAD ABASOĞLU 

Yaxşı, 
gəlin görək 
bu sərsəmləmələri 
səsləndirən Vardan Oskanyan kimdir? 
1998-2008-ci illərdə Ermənistanın 
XİN başçısı olan bu şəxsin adı həm də 
qalmaqallı və kompromatlarla dolu siyasi 
xadim kimi tarix səhnəsinə düşüb. Hazırda 
ABŞ-də yaşayan və diaspora sığınan 
Vardanla bağlı ilk qalmaqal 2010-cu ildə 
üzə çıxıb. O vaxt “Huntsmann Building 
Products” tikinti materiallarının istehsalı 
ilə məşğul olan şirkətin səhmləri Tiqran 
Karapetyan tərəfindən Samvel Beqlaryana 
satılıb. Əldə edilən 1.427 milyon dollar 
Vardan Oskanyana “Sivilitas” fondu üçün 
verilib. Ermənistanın Baş Prokurorluğu 
isə bu pulun bir hissəsinin Oskanyan 
tərəfindən şəxsi məqsədlər üçün istifadə 
edildiyini iddia edib, cinayət işi açılıb.

2018-ci ildə Ermənistanı tərk etmək 
istəsə də, cinayət məsuliyyətinə cəlb 
edildiyi üçün sərhədi keçə bilməyib. Məlum 
olub ki, səbəb 2012-ci ildə haqqında çirkli 
pulların yuyulması ittihamı ilə cinayət 
işinin başlanılmasıdır.

2013-cü ildə Oskanyanla bağlı başqa 
bir qalmaqal olub. O 

dövrün baş naziri 
Tiqran Sarkisyan 

ofşor qalmaqalında Vardan 
Oskanyanın adını hallandırıb.

Ermənistanın keçmiş XİN 
başçısı ilə bağlı qalmaqallar 
seriyası bununla da bitmir. 

Onun oğlu da atasının nüfuzundan 
istifadə edərək cinayət əməllərinə əl atıb. 
2017-ci ildə Oskanyanın oğlu, 33 yaşlı 
Ara Oskanyan polis tərəfindən saxlanılıb. 
Məlum olub ki, Ara qohumu Qrant 
Siradaryanla birlikdə Njde Berberyan 
adlı şəxsi zorla avtomobildə saxlayıblar, 
güc tətbiq edərək 1.5 milyon dram borcu 
qaytarmağı tələb ediblər. Ara Oskanyan 
2013-cü ildə də davada iştirakına görə polis 
tərəfindən saxlanılıb.

Ara 2023-cü ildə üzərinə həbs qoyulmuş 
əmlakın satışı ilə bağlı dələduzluqda 
şübhəli bilinib və barəsində cinayət işi 
açılıb.

Yuxarıda sadalananlar Oskanyanın adı 
qarışan qalmaqalların sadəcə kiçik bir 
hissəsidir. Onun adı, eyni zamanda məlum 
1 mart hadisələrində də hallanır. Yəqin 
ki, erməni cəmiyyəti Oskanyanın mənfur 
xislətindən, vəzifə imkanlarından sui-
istifadəsindən xəbərdardır. Bu səbəbdən, 
adı kifayət qədər çirkli oyunlarda hallanan 
şəxsin yenidən hakimiyyət iddiasına 
düşməsi siyasi meyitin dirilmə cəhdindən 
başqa bir şey deyil. Amma yuxarıda da 
qeyd etdiyimiz kimi, Oskanyan ABŞ-də 
yaşayır. Bu ölkə erməni diasporunun güclü 
olduğu dövlətlərdən sayılır. Görünür, 
Oskanyan bu addımı ilə yeni “siyasi lider” 
kimi ortaya atılmaq niyyətindədir. 

Erməni cəmiyyətinin müharibə 
qorxusunu bilən keçmiş diplomat bu 
“sarı sim”ə toxunmaqda davam edib: 
“Deyirlər ki, müharibə qaçılmaz idi. 
Yox, məhz Paşinyan öz səhvləri ilə 
müharibəyə səbəb oldu”.

Bu fikri ilə də Oskanyan müharibədə 
sırf Paşinyanın günahkar olduğunu, 
əgər o olmasaydı guya status-kvonun 
davam edəcəyini qabartmağa 
çalışıb. Peşəsi diplomat olsa da, 
görünür diplomatiyadan naşı olan 
Oskanyan Azərbaycan Prezidentinin 
müharibədən əvvəlki illərdə dəfələrlə 

səsləndirdiyi bəyanatlardan, 
Azərbaycan Ordusunun işğal altındakı 
torpaqları azad etməyə hazır olması 
barədə çıxışlarından 
bixəbərdir. 

Göründüyü kimi, 
Oskanyanın çıxışları əsasən 
iki tezis üzərində qurulub: 
“Müharibə olacaq və 
mən 
daha 
yaxşı 
rəhbər 
ola bilərəm”. 

VARDANIN ÇOXSAYLI 
CİNAYƏT ƏMƏLLƏRİ

“PAŞİNYANIN SƏHVLƏRİ 
MÜHARİBƏ İLƏ NƏTİCƏLƏNDİ”



Ekspertlər hesab 
edir ki, hadisə baş 
verəndən sonra 

Fransa prezidenti 
böhranın idarə edilməsində 

çox böyük səhvə yol verib. 
İnsanların etibarı sarsılıb və 

qəzəb partlayışına səbəb olan 
hadisələr yaşanıb. Məsələn, 

Fransa polisi əvvəl 
öldürülən Əlcəzair əsilli 

vətəndaşın 17 yaşında 
olduğunu bilmədikləri 

haqqında açıqlama 
verib. Amma sosial 

mediada yayılan görüntülər 
bunun yalan olduğunu üzə 

çıxarıb. Görüntülərdən polisin 
maşını idarə edən gəncə fiziki 

əziyyət verdiyi, onun ağrıdan 
şüurunu itirdiyi məlum 

olub. Sonra gəncin 
qaçmaq üçün yox, 
qeyri-ixtiyari şəkildə 

qaza basdığı, polisin 
isə onu ön şüşədən 

dərhal güllələdiyi görünüb. 
Bütün bunlar ortaya çıxandan 
sonra insanlar küçələrə 

axışıb. Hadisədə cinayət 
tərkibi var. Yəni cinayət 

törədən polislər 
haqqında qanuni 
cəza tədbirləri 

görülməli idi. Ancaq 
proseslər bir anda Şimali 

Afrikadan gələn, lakin 
Fransa vətəndaşı olan, özünü 

ayrı-seçkiliyə məruz qalmış hiss 
edənlərlə fransızlar arasında 
mübarizəyə çevrildi. Böhranın 
kökündə demoqrafik uyumsuzluq, 
irqçilik, ayrı-seçkilik, təkəbbür, 
iqtisadi mənada aşağı sinfin 
yuxarıya qarşı qəzəbi, İslama 
qarşı düşmənçilik var. Fransadakı 
yerli əhali ilə və orada yaşayan 
afrikalılar arasında böyük bir 
qütbləşmə mövcuddur. Afrikalılar 
vətəndaşlıq alsalar da, qütbləşmə 
artıq dörd-beş nəsildir ki, davam 
edir. 

İndi diqqətlər Makrona yönəlib. 
Etirazlar bir qədər səngisə də, 
yaxın gələcəkdə onun hər an 
təkrarlana biləcəyi şəksizdir.  
Ölkədə fransızlarla qeyri-
fransızlar arasında narazılıq artır. 
Miqrantların sayı da milyonları 
ötüb. Millətçi kəsim, radikal qanad 
da mövcud durumdan narazıdır. 
Onlar hökumətdən radikal addımlar 
atmağı tələb edirlər. Ola bilsin, 

Makron 2027-ci il seçkilərinə qədər 
postunda qalmağa müvəffəq olsun. 
Lakin ən təhlükəlisi Makrondan 
sonrakı müddətdir. Bu gün ABŞ 
və Britaniyanın siyasi kuluarlarda 
Makronu məsxərəyə qoyması heç 
kəsə sirr deyil. Bir sözlə, Makron 
baş verən etirazların baş səbəbkarı 
olmaqla bərabər, xaos və anarxiyaya 
qərq olmuş ölkəsini düzgün 
idarə etmək qabiliyyətinə malik 

olmadığını da nümayiş etdirir. 
Kütləvi nümayişlər zamanı xalqın 
polis tərəfindən amansızcasına 
döyülməsi, bir çoxlarının həbs 
edilməsi, ölkənin iri şəhərlərində 
avtomobillərin və binaların 
yandırılması, yaranmış xaotik 
vəziyyət fonunda kütləvi vandallıq 
və soyğunçuluq hallarının artması 
əvvəlki iddianın doğruluğuna əsas 
verir.

Fransa tarixinin ən gərgin 
günlərini yaşayır. Prezident 
Emmanuel Makronun bərbad 

idarəçiliyi, milli məsələlərdə buraxılan 
səhvlər və miqrasiya prosesləri ilə 
bağlı yarıtmaz siyasət ölkəni fəlakətə 
sürükləyir. Çürük idarəçilik sistemi, 
səmərəsiz sosial siyasət, uğursuz 
pensiya islahatı və irqi ayrı-seçkilik 
fonunda artan islamofobiya və 
antisemitizm hakimiyyətdən narazı 
qüvvələrin sıralarını genişləndirir. 
Davam edən iğtişaşlar artıq vətəndaş, 
etnik və irqi müharibənin astanası kimi 
qiymətləndirilir. Reallıq odur ki, xəyali 
fransız tolerantlığı dünyanın gözü 
önündə dağılır. İyunun 27-də hüquq-
mühafizə orqanları əməkdaşlarının 
Nanter prefektində 17 yaşlı əlcəzairlini 
güllələyərək qətlə yetirməsindən 
sonra başlayan iğtişaşlar fonunda 
yaranan böhrandan çıxış yollarını 
arayan hökumət problemin həllini tapa 
bilməkdə aciz görünür. Reallığı Fransa 
prezidentindən başqa hər kəs başa 
düşsə də, Makron bunu etiraf etmək 
istəmir..

FRANSANIN XILASI 
MAKRONUN ISTEFASI OLA 
BILƏR

Qərb mediasında yer alan 
fikirlərə görə, Fransanın xilası 

növbədənkənar seçkilər, yaxud 
Makronun hakimiyyətdən getməsi ola 
bilər. Proseslərin gedişi onu deməyə 
əsas verir ki, Makron impiçmentə 
doğru gedir. Maraqlı olan odur ki, 
prezident iflic vəziyyətinə düşən 
ölkədə fövqəladə vəziyyət elan etməyə 
də tələsmir. Fransa prezidenti bu 
qərarın onun olan-qalan reytinqinə  
ciddi təsir edəcəyindən ehtiyatlanır. 

Keçirilən rəy sorğularının nəticələri 
də Fransa prezidentini narahat 
etməlidir. Fransanın “Ifop” İctimai Rəy 
İnstitutu tərəfindən keçirilən sorğunun 
nəticələrinə əsasən, Fransa əhalisinin 
təxminən 70 faizi yeniyetmənin 
polis tərəfindən güllələnməsindən 
sonra ölkəni bürüyən iğtişaşlarla 
bağlı fövqəladə vəziyyət rejiminin 
tətbiqini dəstəkləyir. Respondentlərin 
əksəriyyəti ölkənin müxtəlif 
bölgələrində baş vermiş zorakılığı 
qınayıb. Eyni zamanda, 57 faizi polis 
və jandarmeriyanın fəaliyyətini 
dəstəkləyib. 

XAOS, ANARXIYA,  
VANDALIZM AKTLARI

Ən təhlükəli hal ondan ibarətdir 
ki, Fransada kütləvi etirazlar yeni 
mərhələyə qədəm qoyub. Artıq bir 

neçə şəhərdə millətçilərin, 
radikal qüvvələri 

təmsil edənlərin də 
yürüşü keçirilib. 

Nəticədə etiraz 

aksiyası keçirən miqrantlarla, 
qeyri-fransızlarla şiddətli 
toqquşmalar yaşanıb. Daşınan 
və daşınmayan əmlaklar 
bir dəqiqənin içində 
odlara qalanıb, məhv 
edilib. Ortada yüz 
minlərlə orta 
təbəqəyə mənsub 
olan zərərçəkən 
fransız var və məxməri 
vətəndaş müharibəsi kimi 
qələmə verilən hadisələrin 
gələcəkdə təkrarlanma-
yacağına heç kim zəmanət 
vermir. Qərb analitkiləri 
hesab edir ki, 
Makron ölkədə 
yüksək dərəcədə 
islamofobiya 
zəminində 
törədilmiş cinayətlərin 
səbəblərinin aradan 
qaldırılmasına daha çox 
diqqət yetirməlidir. O, davamlı 
şəkildə Fransa hökumətində 
demokratik institutların 
əsaslarını sarsıtmağa 
hazır olduğunu 
nümayiş etdirib və 
ritorikası Aİ-nin 
Şərqi Avropa ölkələri 
ilə münasibətlərini 
pisləşdirib. Makronun 
eqoist, qərəzli xarici 
siyasəti Avropa qitəsinə 
geridönülməz zərər verib 
və Aİ institutlarında 
ciddi çatlara səbəb 
olmağa davam edir. 
Nəticədə Makron 
populyarlığını 
sürətlə itirir. 
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ISLAMA QARŞI ISLAMA QARŞI 
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Fransada 
kütləvi etirazlar 
səngimir. Polis 
zorakılığına 
və hökumətin 
islamofob 
siyasətinə 
etiraz edən 
gənclər 
prezident 
Emmanuel 
Makron üçün 
əsl başağrısına 

çevrilib.   

AZƏR NURİYEV
azernuriyev@kaspi.az

FRANSIZLARLA QEYRI-FRANSIZLAR ARASINDA NARAZILIQ

Makron Parisi Makron Parisi 
“partladır”“partladır”

Makron Parisi Makron Parisi 
“partladır”“partladır”
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X orvatiya ilə 
Azərbaycan 
arasında qarşılıqlı 

münasibətlər bütün 
sahələr üzrə inkişaf edir. 
Hər iki dövlət ikitərəfli 
əməkdaşlığın daha 
da genişlənməsində 
maraqlıdır.

Xorvatiyanın 
Azərbaycandakı ilk 
fövqəladə və salahiyyətli 
səfiri Branko Zebiç 
“Kaspi”yə müsahibəsində 
bu istiqamətdə görüləcək 
işlərdən danışıb.

QARŞILIQLI 
ƏLAQƏLƏRIN ÖNƏMI
l Cənab səfir, 

siz Xorvatiyanın 
Azərbaycanda ilk səfiri 
kimi xüsusilə xalqlar 
arasında əməkdaşlığı 
genişləndirməkdə maraqlı 
olduğunuzu demisiniz. 
Hazırda əməkdaşlıq hansı 
sahələri əhatə edir?
l Bizim 

əməkdaşlığımız bütün 
sahələri əhatə edir, 
buna görə də heç 
birini fərqləndirmək 
istəməzdim. Vurğulamaq 
istərdim ki, bu əlaqələr 
2013-cü ildə Xorvatiya 
Prezidenti ilə Azərbaycan 
Prezidenti arasında 
imzalanmış strateji 
tərəfdaşlıq sazişi əsasında 
formalaşır. 2019-cu ildə - 
biz səfirliyi açandan bəri 
Xorvatiyanın iki xarici 
işlər naziri Azərbaycana 
rəsmi səfərə gəlib. 
Hazırda Azərbaycanın 
xarici işlər naziri Ceyhun 
Bayramovun Zaqrebə 
rəsmi səfəri gözlənilir. 
Ən önəmli məqam budur 
ki, 2018-ci ildə Prezident 
İlham Əliyevin Zaqrebə 
rəsmi səfərindən sonra bu 
il ərzində Xorvatiyadan 
da Azərbaycana yüksək 
səviyyəli rəsmi səfər 
gözlənilir. Rəsmi 
səfərlərin bu sıxlıqda 
davam etməsi 
Azərbaycan- Xorvatiya 

dövlət-
lərinin 
qarşılıqlı 
əlaqələrə nə 
dərəcədə 
önəm 
verməsinin 
göstəricisidir. 
Son illərdə 
müxtəlif 
beynəlxalq 
forumlar, məsələn, 
Davos Zirvə toplantısı 
çərçivəsində keçirilən 
görüşlər də sübut edir ki, 
hər iki dövlət əlaqələrin 
yüksək səviyyədə 
saxlanmasına diqqət 
yetirir.   

İqtisadi əməkdaşlığa 
gəlincə, ticarət dövriyyəsi 
keçən il 1 milyard 250 
milyon ABŞ dolları 
civarında olub. Bu 
rəqəmin bu qədər yüksək 
olmasında əsas səbəb 
Azərbaycan neftinin 
Xorvatiyaya ixrac 
olunmasıdır. Həmçinin, 
başqa məhsullar üçün 
də ticari əməkdaşlıqlar 
həyata keçirilir. Səfirlik 
Xorvatiyanın qida 
məhsullarının Azərbaycan 
bazarlarına çıxarılması 
ilə bağlı ölkənin müxtəlif 
nazirlik və şirkətləri ilə 
əməkdaşlığa çalışır. İdman 
və mədəniyyət sahələri 
üzrə də əməkdaşlıq davam 

edir. Biz hər üç ildən 
bir mədəni sahədə 
əməkdaşlığa dair 
memorandum 
imzalayırıq. 
Təəssüf ki, 
hazırda böyük 
layihələr 

yoxdur. 
Amma il 
ərzində bir 
neçə dəfə 
səfirliklər 
vasitəsilə 
mədəni 
mübadilə 
həyata 
keçiri-
rik. 

QARABAĞDA MINA 
TƏMIZLƏNMƏSI
l Azərbaycanın 

işğaldan azad edilmiş 
ərazilərində aparılan 
yenidənqurma işlərində 
Xorvatiya şirkətləri də yer 
alıb. Bu istiqamətdə hansı 
işlər görülüb?
l ANAMA və Xorvatiya 

Minaların Təmizlənməsi 
Təşkilatı uzun illərdir 
ki, əməkdaşlıq edir. 
Azərbaycanda olduğu 
kimi Xorvatiyada da oxşar 
problem var idi, Qarabağ 
boyda ərazidə minalar 
basdırılmışdı. Buna 
görə də, Xorvatiyanın 
bu sahədə təcrübəsi 
Azərbaycan üçün 
olduqca əhəmiyyətlidir. 
Hazırda Xorvatiyanın  
minalardan təmizləmə 
üzrə avadanlıqlarının 
Azərbaycana idxal 
olunması ilə bağlı 
əməkdaşlıq davam 
edir. Xorvatiya bu 
onilliklər ərzində 
minalardan təmizlənmə 
üzrə texnologiyaların 
təkmilləşdirilməsi üçün 
də çalışır. Bu əməkdaşlıq 
çərçivəsində məşhur 
DOK-İNG şirkətinin mina 
təmizləmə üzrə 15-ə 
yaxın maşınını Qarabağda 
görmək mümkündür. 
Eyni zamanda, oxşar adlı 
DOK-İNG Minalardan 
Təmizləmə şirkəti 
minaların axtarılması 
üçün xüsusi təlim keçmiş 
itlər göndərir. Bir neçə 
başqa Xorvatiya şirkəti 
də Azərbaycana köməklik 
göstərir. 

MÜSAHIBƏ

Xorvatiya 
Şengen 

zonasına daxil 
olandan sonra 
müraciətçilərin 
sayında artım 

müşahidə 
olunur. 

Bununla yanaşı, 
Azərbaycan-
dan iş üçün 

müraciət 
edənlərin 

sayında da 
artım var.

l Bu yaxınlarda 
Bakıda Xorvatiya 
turizminin təqdimatı 
keçirildi. Paytaxtımızda 
Xorvatiyanın turizm 
mərkəzinin də açılması 
planlaşdırılır. Ümumiyyətlə, 
turist mübadiləsi hansı 
səviyyədədir?
l Pandemiya səbəbindən 
bir qədər gec olsa da, biz, 
nəhayət, Xorvatiya turizm 
potensialının Azərbaycanda 
təqdimatına nail olduq. 
Bu təqdimat azərbaycanlı 
jurnalist, bloqer və 
influenserlər üçün keçirildi. 
Biz artıq bunun ilkin  
bəhrəsini görə bilirik. Artıq 
viza üçün daha çox vətəndaş 
müraciət etməyə başlayıb. 
Hər il  təxminən 2000-ə 
yaxın Azərbaycan vətəndaşı 
Xorvatiyaya səyahət edir. 
Biz təqdimatdan sonra 
bu rəqəmlərin artmasını 
gözləyirik. Yalnız çarter 
reyslərinin təqdimatından 
sonra iki ölkə arasında 
turistik əlaqələrin daha da 
genişlənməsini gözləmək 
mümkündür. Xorvatiyanın 
Bakıdakı Səfirliyi və 
Xorvatiyanın turistik ofisinin 
çarter reyslərinin təşkili ilə 
bağlı təklifinin gələn ildən 
həyata keçirilməsi gözlənilir. 
Həmçinin xorvatiyalı 
turistlərin də Bakıya gəlişində 
artım yaranıb. 

VIZA PROSESININ UZANMASI 
l Hazırda Azərbaycan 

vətəndaşlarına Şengen 

zonasına daxil olan bir 
sıra ölkələrin səfirlikləri 
tərəfindən viza verilməsində 
bəzi çətinliklər yaşanır. 
Xorvatiya Səfirliyinin 
bu kontekstdə mövqeyi 
necədir?
l Təəssüf ki, viza 

verilməsi ilə bağlı  
dediklərinizdə həqiqət var. 
Xorvatiya 2023-ci  yanvarın 
1-dən Şengen zonasına daxil 
olub. Bunun nəticəsində 
əvvəllər olduğu kimi proses 
sadə başa gəlmir. Bundan 
əvvəlki illərdə Xorvatiya 
Səfirliyi bir və ya iki günə 
vizalar hazırlaya bilirdi. 
Amma Şengen zonasına 
daxil olmaq üçün şərtlər və 
qaydalar bir qədər fərqlidir. 
Çünki Şengen zonasına aid 
olan digər ölkələrdə də 
müraciətçinin müraciəti 
təsdiqlənməlidir. Bu da bir 
növ prosesin uzanmasına 
gətirib çıxarır. Eyni zamanda, 
Xorvatiya Şengen zonasına 
daxil olandan sonra 
müraciətçilərin sayında artım 
müşahidə olunur. Bununla 
yanaşı, Azərbaycandan iş 
üçün müraciət edənlərin 
sayında da artım var. Prosesin 
uzanmasına dünyanın hazırda 
üzləşdiyi miqrant problemi 
də təsir edir. Amma biz hesab 
edirik ki, bu, müvəqqəti 
xarakter daşıyır. Ümid 
edirəm ki, yaxın gələcəkdə 
problem aradan qalxacaq və 
Azərbaycan vətəndaşları bir 
ay və daha artıq gözləməli 
olmayacaqlar.

TURISTLƏRIN 
ARTIMINI GÖZLƏYIRIK

SÖHBƏTLƏŞDI

Təranə Məhərrəmova
taranamaharramova@kaspi.az

Branko Zebiç: “Azərbaycanda olduğu 
kimi Xorvatiyada da oxşar problem var 
idi, Qarabağ boyda ərazidə minalar 
basdırılmışdı. Buna görə də, Xorvatiyanın 
bu sahədə təcrübəsi Azərbaycan üçün 
olduqca əhəmiyyətlidir”. Fotolar: Rüfət Mikayılov/Global Media Group

“ƏMƏKDASLIĞIMIZ “ƏMƏKDASLIĞIMIZ 
BÜTÜN SAHƏLƏRIBÜTÜN SAHƏLƏRI  
ƏHATƏ EDIR”ƏHATƏ EDIR”
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KOREYALI SEUNGRI ILƏ AZƏRBAYCANLI ÜMMANIN DILLƏRƏ DASTAN OLAN SEVGI HEKAYƏSI 

“HƏYAT YOLDAŞIM AŞPAZ 
OLMASA, AC QALARDIM”

Koreya ilə Azərbaycan mətbəxi 
tam fərqlidir. Bu Ümmana çətinlik 
yaradıb. Amma deyir, Seungrinin 
aşpaz olması onun şansıdır: 
“Yeməklərinə öyrəşmək çox çətin 
oldu. Biz çörək yeyən millətik, 
koreyalılar isə çörək əvəzinə 
düyü yeyirlər. Çörəyi desert kimi 
yeyir, hətta şirniyyata da çörək 
deyirlər. Yeni gələndə gözüm 
doyurdu, mədəm isə yox. Özümü 
daim ac hiss edirdim. Koreyalılar 
dəniz məhsullarından çox istifadə 
edirlər. Onların qoxusu mənə 
təsir edirdi. Həyat yoldaşım aşpaz 
olduğu üçün şanslı idim, başqa 
ölkələrin yeməyini hazırlaya 
bilirdi. Yoxsa mən ilk vaxtlar ac 
qalardım. Zamanla bəzi yeməklərə 
öyrəşdim. Koreyalılar sevə-sevə 
çiy balıq yeyirlər. Bu, məndə 
alınmır. Azərbaycan yeməklərini 
də burada bişirmək mümkün deyil. 
Çünki tərəvəzlərin dadı fərqlidir, 
bizdə olan bitkilər burada yoxdur. 
Keşniş, şüyüd, tərxun demək olar 
ki, tapılmır, tapsaq da, çox bahadır. 
Biz tomat pastası istifadə edirik, 
bu, onlarda yoxdur. Öz spesifik 
sousları var. Ən əsası, Koreyada 
kabab bişirmək olmur. Çünki ocaq 
qalamaq qadağandır. Bəzən yalançı 
dolma bişirirəm, o da eyni dad 
deyil”.

Seungri isə azərbaycanlıların 
ev yeməklərini bəyənir: “Evdə 
bişən yeməklər möhtəşəmdir. 
Qayınanamın bişirdiyi dolma, ətli 
yeməklər çox dadlı idi. Xüsusilə, 

kababın dadından doymadım”.

“ÜMMAN QAB YUYANDA, 
MƏN YEMƏK 
BIŞIRIRƏM”

Cütlüyümüz 
ev işlərini 
də bərabər 
bölüşürlər. 
Seungri deyir, 
kişi evdə həyat 
yoldaşına 
dəstək 
olmalıdır: 

“Keçmiş 
mədəniyyət 
tarixinə 
baxanda 

bizdə də kişilər 
çöldə işləyib 

pul qazanar, 

qadınlar evdə işləyərdi. Amma yeni 
nəsildə həyat fərqlidir. Qadın da, 
kişi də bərabərdir. Çünki hər ikisi 
çöldə işləyirsə, ev işləri də bərabər 
bölüşdürülməlidir. Ümman qab 
yuyanda, mən yemək bişirirəm, o 
bişirəndə isə, mən yuyuram. Yaxud, 
o paltar yuyursa, mən sərirəm”. 

Ümman: “Mən yoldaşıma 
qıymır, hər işi onun görməsini 
istəmirəm. Çalışıram özüm edim, 
amma o, mənə kömək edir. 
Əslində, bu, xoşuma gəlir. Məsələn, 
bizim evdə atamız bunu etməyib. 
Koreyada əgər uşaq dünyaya 
gəlibsə, həyat yoldaşları demək olar 
ki, bütün işi özləri edir”.

“KOREYADA HEÇ KIM 
MƏNI QINAMAYIB”

Sosial şəbəkələrdə hətta 
Ümmanın koreyalı bəylə ailə 
qurması müzakirələrə səbəb 
olmuşdu. Bu məsələ Ümmanı 
kədərləndirib: “Koreyada irqçi 
insanlarla rastlaşmamışam. Heç kim 
məni başqa ölkədən olduğum üçün 
qınamayıb. Ona görə də, ölkəmdə 
bu müzakirələr mənə çox pis təsir 
etdi. Hələ də insanlara görünüşünə, 
dininə, millətinə görə lağ edənlər 
var. Hamımız insanıq. Bizi 
birləşdirən dəyər insan olmaqdır. 
Bunu uşaqlar edəndə düşünürdüm 
ki, böyüyəndə anlayacaq. Yaşlı 
nəsildən eşitmək təsirli idi. Adət-
ənənəyə bağlılıq çox gözəldir. Biz 
də bağlıyıq ki, bütün proseslər 
adətlərimizə uyğun oldu. Üstəlik 
burada da ona riayət edir, ölkəmizi 
hər fürsətdə tanıtmaq üçün əlimdən 
gələni edirəm”. 

"NIYƏ INSANLARA SEVGIDƏ 
FƏRQ QOYMALIYIQ?"

Seungri: “Qlobal dünya 
sərhədlərə, ölkələrə, millətlərə, 
dinlərə görə ayrılıb. Amma bizim 
hamımızı Allah var edib. Onun 
sevgisi hər kəs üçün bərabərdir. 
Biz insanlar sevgini sanki özümüz 
yaratmışıq kimi “bir azərbaycanlı 
bir koreyalı ilə ailə qura bilməz”, 
yaxud, “bir ölkədən olan insan başqa 
ölkədən olan insanı sevə bilməz” 
kimi fərqlər, qaydalar qoyuruq. 
Bizim münasibətimizdə əsas bir-
birimizə olan saf sevgidir. Ona görə, 
heç bir fərqlilik ailə qurmağımıza 
mane ola bilməzdi”.

Ümman Lee: 
“Yoldaşımın 

ailəsi 
xristiandır. 

Mən isə 
İslam 

qaydalarına 
uyğun 

böyümüşəm.  
Qayınanam 

bizi ilk 
dəstəkləyən 
insan oldu. 
Qayınatam 
isə narahat 

idi ki, dini 
fərq ailədə 

problem 
yaradar. 

Amma 
Seungri 

onu da razı 
saldı”

İki fərqli ölkədə yaşasalar da, 
yardımsevərlikləri onları bir-
birinə bağlayıb. Dil biliklərini 

inkişaf etdirmək üçün istifadə 
etdikləri tətbiq bir ailənin təməlini 
qoyub. O təməl ki, qıza Koreyanı 
sevdirib, oğlana ilk dəfə tanıdığı 
Azərbaycanı. Nə din, nə dil, nə 
məsafə onların sevgisinə mane 
olub. Hər iki ölkənin milli adət-
ənənələrinə hörmət edərək ailə 
qurublar.

“Ailə” rubrikamızın qonaqları 
Koreyada yaşayan cütlüyümüz 
Seungri Lee və Ümman Leedir.

Seungri aşpaz, Ümman isə 
aktrisa, modeldir. Həmçinin, 
ölkəmizi, mədəniyyətimizi 
Koreyada tanıtmaq üçün youtube 
layihələri (https://www.youtube.
com/@UmmanVictor) də var. 
Ümman həm də orada ingilis dilini 
tədris edir. Deyir, Azərbaycanı 
Koreyada təbliğ etmək üçün 
əlindən gələni edir: “Youtube 
layihəmdə həm Koreya, həm də 
Azərbaycan haqqında məlumat 
verirəm. Hətta o qədər insanla 
rastlaşmışam, deyirlər ki, sizin 
ölkəni ermənilərdən eşitmişik, 
belə gözəl, tolerant, müasir 
olduğunuzu bilmirdik”.

“HEÇ VAXT 
“HEÇ VAXT” DEMƏ”

Ümman deyir ki, 
Seungri ilə danışana 
qədər virtual tanışlığı 
dəstəkləməyib. 
Düşünüb ki, 
realda ünsiyyət 
qurmadığın insana 
güvənməməlisən. 
Hətta özünün də 
sosial şəbəkədə 
sevgi münasibəti 
qurmamaqla bağlı 
prinsipləri olub: “Heç 
vaxt “heç vaxt” demə. 
Bakıda magistr təhsili 
alırdım, yoldaşım 
isə həmin ərəfədə 

Avstraliyada 
aşpaz 

işləyirdi. 
Tanışlığımız da 

təsadüfən oldu. 
Həm ingilis dilimi 

inkişaf etdirir, həm 
də Koreya dilini öyrənirdim. 3 
ay dilimizin inkişafı üçün sadəcə 
xarici vətəndaş kimi danışırdıq. 
Seungrinin Azərbaycan haqqında 

heç bir məlumatı yox idi. İlk 
tanıdığı azərbaycanlı idim. 
Ölkəmiz haqqında məlumat verir, 
aşpaz olduğu üçün plov, dolma, 
kababımızdan danışırdıq. 3 ay 
sonra gördük ki, düşüncələrimiz, 
xəyallarımız üst-üstə düşür. 
Seungri mənim ilk sevgilimdir. 
Valideynlərim mühafizəkar olduğu 
üçün qarşı cinslə həmişə məsafəli 
olur, güvənmirdim. Amma 
Seungriyə etibar etdim. O da dedi 
ki, səni yaxından tanımaq üçün 
Azərbaycana gəlmək istəyirəm. 
Əslində, belə tez gələcəyinə 
inanmırdım. Biletinin şəklini çəkib 
göndərdikdə, təəccübləndim”.

“ÜMMANIN ÜRƏYINI SEVDIM”
Koreyalı kürəkən Seungri 

Leenin isə diqqətini Ümmanın 
da onun kimi xeyriyyəçiliklə 
məşğul olması çəkib. Deyir, 
Ümmanla eyni düşünür, eyni cür 
addım atırlar: “Bizi bir-birimizə 
bağlayan ilk hiss mərhəmət idi. 
Ümmanla danışarkən o Bakıda, 
mən də Avstraliyada xeyriyyəçilik 
edir, ehtiyacı olanlara yardım 
etmək üçün çalışırdıq. Atacağımız 
addımlarla bağlı tez-tez fikir 
mübadiləsi aparırdıq. Mən 
qazandığımın bir qismini, Ümman 
da xərcliyini ianə edirdi. Mən 

Ümmanın ilk olaraq 

ürəyini sevdim. Dünyada hər kəs 
gözəlliyi sevir. Xüsusilə kişilər 
istəyər ki, yanındakı xanım gözəl 
olsun. Amma bu, evlənmək üçün 
kifayət deyil. Mənim üçün önəmli 
olan qəlbin gözəlliyidir. Qəlbi gözəl 
insanın üzü də, başqa insanlara 
olan münasibəti də gözəl olur”. 

“ŞAHZADƏM AĞ ATLA OLMASA DA, 
AĞ TƏYYARƏ ILƏ GƏLDI”

7 aylıq virtual danışıqdan sonra 
Seungri Ümmanı görmək üçün 
Azərbaycana gəlir. Deyir, Ümman 
realda daha gözəl, qayğıkeş idi: 
“Görüşənə qədər videogörüntü 
ilə danışmışdıq. Gözlədiyim kimi 
gözəl, mərhəmətli, saf idi”.

Ümman: “İlk görüşdə hər cür 
hiss keçirdim. Həm həyəcan, həm 
qorxu, həm sevinc. Amma onunla 
danışan kimi inanmışdım ki, bu 
insan məni yarı yolda qoymaz. 
O gələnə qədər sanki ağ atlı 
şahzadəmi gözləyirdim. Bəzən 
zarafat edirik ki, şahzadəm ağ atla 
olmasa da, ağ təyyarə ilə gəldi”. 

“QAYINATAM DIN FƏRQINƏ 
GÖRƏ NARAHAT IDI”

Gənclər özləri evlənməyə qərar 
versə də, ailələrinin razılığını 
almaq asan başa gəlməyib. Seungri 
də, Ümman da bunun üçün 
mübarizə aparmalı olub. 

Ümman: “Hər dəfə özümüzə 
sual verirdik ki, valideynlər razı 
olmasa, biz nə edəcəyik? Seungri 
deyirdi ki, onlardan ən az biri razı 
olsa, mən onun gücü ilə hamını 
razı salana qədər mübarizə 
aparacağam. Görüşümüzdən 
sonra Seungri ailəsi ilə danışmağa 
getdi. Yoldaşımın ailəsi xristiandır. 
Mən isə İslam qaydalarına uyğun 
böyümüşəm.  Qayınanam bizi ilk 
dəstəkləyən insan oldu. Qayınatam 

isə narahat 
idi 

ki, dini fərq ailədə problem 
yaradar. Amma Seungri onu da 
razı saldı”.

Seungri: “Mənim üçün 
ölkənin, dinin, dilin heç bir 
fərqi yoxdur. Anam açıq 
düşüncəli insandır. Dedi ki, 
əsas sənin sevməyindir. Atamı 
isə din, məsafə, fərqli ölkələr 
qorxudurdu. Amma yenə də 
fikirlərimə hörmət etdilər və 
məni dəstəklədilər”.

“ANAM HƏMIN AN FACIƏLI NƏ 
VARSA, HƏR ŞEYI DÜŞÜNDÜ”

Ümman bir müddət bu 
barədə ailəsinə deməyə 
cəsarət etməyib. Seungrinin 
ailə ilə tanışlığa gəlməyinə 
qısa müddət qalmış o, 
danışmağa “məcbur” olub: 
“Ailəm Naxçıvanda yaşayırdı. 
Yoldaşım gələnə yaxın ailəmə 
dedim, gözlədiyim kimi anam 
qarşı çıxdı. Dedi ki, xarici 
vətəndaşdır, tanımırıq, birdən 
səni aldadarlar, başqa məqsəd 
üçün apararlar. Anam həmin 
an faciəli nə varsa, hər şeyi 
düşündü. (gülür - A.Ə.). Sonra 
dedi ki, lap fikri ciddi olsa 
da, uzaqdır, biz necə gedib-
gələcəyik? Atam isə “Əgər bir 
insan vaxtından, pulundan 
keçib uzaq ölkədən bizimlə 
görüşməyə gəlirsə, qarşımıza 
alıb dinləməliyik”, - dedi”.

 “XOŞ GƏLMISƏN, 
MƏNIM BALAM”

Ümmanın ailəsi də, 
Seungri də tanışlıq üçün 
Bakıya gəlirlər. Ümman 
deyir, anasının narazılığı 
onu həyəcanlandırıb: “Ailəm 
Seungri ilə məni Sabir bağında 
gözləyirdi. İlk olaraq mən 
valideynlərimlə görüşdüm. 
Bir də gördüm, atamla anam 
Seungrini qucaqlayıb (gülür 
- A.Ə). Valideynlərim xarici 
dil bilmir. Amma Seungriyə 
Azərbaycan dilində  “Xoş 
gəlmisən, mənim balam” deyib 
qucaqladılar. Valideynlərim 
suallar verdi, mən tərcümə 
etdim. Hətta Seungri orada 
dedi ki, Ümman da mənimlə 
Koreyaya gedib, ailəmlə tanış 
olsun. Atam buna qarşı çıxdı. 
“Bizdə qız nişanlanmamış 
kənara gedə bilməz. Birinci 

valideynlərin gəlməlidir, biz 
tanımalıyıq, razıyıqsa, söz, 
nişan olmalıdır”, - dedi”.

Seungri də ailə görüşünə 
gəlməzdən öncə narahat 
olub: “Ümman anasının 
narazılığını əvvəldən mənə 
demişdi. Amma məni görən 
kimi qucaqlayıb ötürdükləri 
doğmalığı hələ də hiss edirəm. 
İlk dəfə gördükləri insan 
idim, amma məni qucaqlayıb 
üzümdən öpəndə dedim ki, bu 
ailə mənim ailəmdir”.

“KOREYALI AILƏ QIRMIZI 
YAYLIQ, ÜZÜK, ŞOKOLADLA 
GƏLMIŞDI”

Cütlüyümüzün elçiliyi də 
adət-ənənələrimizə uyğun 
olub. 

Ümman deyir, elçilikdən 
öncə koreyalı qohumlar 
adətlərimizi öyrəniblər: 
“Onlar elçilikdən öncə 
Koreyada yaşayan azərbaycanlı 
ailədən bütün lazımi 
məlumatları alıblar. Özüm də 
təəccübləndim, tam hazırlıqlı 
idilər. Qırmızı yaylıq, üzük, 
şokoladla gəlmişdilər”.

Seungri: “Bizim 
ölkədə elçilik adəti yoxdur. 
Mədəniyyət fərqini ilk dəfə 
o zaman hiss etdim. Hər bir 
ölkənin adət-ənənələrinə 
hörmət etmək borcumuzdur. 
Biz də hörmət əlaməti olaraq 
araşdırdıq, maraqlandıq və 
əməl etməyə çalışdıq”.

Ümman: “Elçilikdə danışa 
bilməsələr də, bir-birlərinə 
bədən dili ilə izah etməyə 
çalışırdılar. Nənəm, babam 
çox gülməli idi. Bizdə adətən, 
elçilik zamanı gəlin utancaq 
şəkildə oturur. Mən isə 
ortada tərcüməçilik edir, 
elçiliyimizi aparırdım”.

“6 SAAT 
DAYANMADAN NECƏ 
OYNAYACAĞAM?”

Qız toyu 
Naxçıvanda, 
oğlan toyu 
Koreyada 
olub. Ümman 
hətta toyda rəqs 
etmələri üçün 
koreyalı qohumlarına 
Azərbaycan rəqslərini 

də öyrədib.
Seungri: “İlk 

təəccübləndiyim nüans sizdə 
toyların müddətinin çox 
olmasıdır. Koreyada toylar 
qısadır. 30 dəqiqə evlilik 
hissəsi olur, sonrakı 1 saat 
ərzində yemək yeyilir və bitir. 
Rəqs yoxdur. Sizin toyun 
6 saat olduğunu biləndə 
təəccübləndim. Düşündüm 
ki, 6 saat necə dayanmadan 
oynayacağam. Elə bilirdim 
ancaq oynamalıyıq” (gülür - 
A.Ə.).

“MƏN HANBOK, SEUNGRI 
MILLI GEYIM GEYINDI”

Ümman: “1-2 rəqs 
hərəkətini öyrətdim. Çünki 
bizdə mütləq bəy tərəfini rəqsə 
dəvət edirlər. Koreya toyunda 
da 2 saatın içində toyun 
bitməsi məni təəccübləndirdi. 
Maraqlı odur ki, burada şadlıq 
sarayı deyil, evlilik zalları var. 
Orada gəlinin geyimindən 
tutmuş, gülünə qədər hər 
şey təqdim olunur. Toyun 
keçirilməsi də tam fərqlidir. 
Yemək hissəsinə keçdikdə isə, 
koreyalılar milli geyimləri olan 
hanbok  geyinirlər. Seungri 
mənə demişdi ki, sən hanbok 
geyinərsən, mən də Azərbay-
can milli geyimi ilə çıxacağam. 
Anam onun üçün milli geyim 
də gətirmişdi. Zalda bu, 
hamıya maraqlı 
gəldi”.

Seungri Lee: 
Ümman 
anasının 

narazılığını 
əvvəldən mənə 
demişdi. Amma 

məni görən 
kimi qucaqlayıb 

ötürdükləri 
doğmalığı 

hələ də hiss 
edirəm. İlk dəfə 
gördükləri insan 

idim, amma 
məni qucaqlayıb 
üzümdən öpəndə 
dedim ki, bu ailə 

mənim  
ailəmdir.

SƏRHƏDLƏRIN AYIRASƏRHƏDLƏRIN AYIRA  
BILMƏDIYI CUTLUKBILMƏDIYI CUTLUK

SÖHBƏTLƏŞDI

aygunaziz@kaspi.az
AYGÜN ƏZIZ



Bu ilin yanvar-may ayı ərzində 
13,7 milyon ton neft hasil olunub. 
Onun 10,6 milyon tonu ixraca 
yönəldilib. 20 milyard kub metrdən 
çox qaz hasil olunub. Hasilat 
həcmlərinin 4,6 milyard kubmetri 
Avropaya, 4,3 milyard kubmetri 
Türkiyəyə, 1,9 milyard kubmetri 
Gürcüstana ixrac olunub. Bu il 
Avropaya 12 milyard kubmetrə 
yaxın qaz ixrac ediləcək. İxrac 
coğrafiyamıza Yunanıstan, İtaliya, 
Bolqarıstan, Balkan ölkələri daxildir. 
Bütövlükdə isə, 22 milyard kubmetr 

ixrac həcmlərimiz olacaq. Satış 
həcmlərindən kifayət qədər gəlir 
gözlənilir. Yaxın 10 ildə 
dünya bazarında təbii 
qaz qiymətləri artan 
dinamika ilə davam 
edəcək. Təbii qazdan 
əldə etdiyimiz gəlirlər 
əvvəlki illərdə neftdən 
əldə etdiyimiz 
gəlirləri 
kompen-
sasiya 
edəcək”.  

“BU RƏQƏMLƏR REALLIĞI  
ƏKS ETDIRMIR”

Enerji məsələləri üzrə ekspert 
İlham Şaban isə düşünür ki, bu 
rəqəmlər reallığı əks etdirmir: 
“Mühasibatlıq əməliyyatları 
nəticəsində qaz gəlirləri neft 
gəlirlərini üstələyir. Çünki, ötən 
il 2022-ci ilin nəticəsinə görə, 

Dövlət Gömrük Komitəsi 
qazın faktiki ixracından 
3 milyard kubmetr aşağı 
bəyan edib. Cari ildə isə onu 
həcmlərin üzərinə gəlir. 

Ötən ilin göstəricilərinə baxdıqda 
da görmək olar ki, bu dördüncü 
rübdən başlayaraq belədir. Ondan 
öncə real ixrac həcmləri ilə bəyan 
edilmiş həcmlər arasındakı 
fərq çox kiçik idi. Fərqi Dövlət 
Statistika Komitəsi və Azərbaycan 
Respublikasının Energetika 
Nazirliyinin aylıq hesabatlarında 
da görmək mümkündür. Amma 
yenə də qaz gəlirləri qalxacaq. 
Çünki neft hasilatımız azalır.  
Bu səbəbdən, qaz gəlirləri arta 
bilər”.

Dövlət Gömrük Komitəsi 
xəbər verir ki, 2023-

cü ilin ilk 5 ayı ərzində 7 
milyard 220 milyon 253 min 
dollar dəyərində xam neft, 7 
milyard 103 milyon 82 min 
dollar dəyərində təbii qaz 
ixrac edilib. 2022-ci ilin ilk 5 
ayı ərzində isə 8 milyard 58 
milyon 720 min dollarlıq xam 
neft, 5 milyard 994 milyon 
793 min dollarlıq təbii qaz 
ixrac edilmişdi. Beləliklə, 
xam neft ixracının dəyəri 
azalıb, təbii qaz ixracının 
dəyəri artıb. Diqqəti cəlb 
edən isə, təbii qaz ixracının 
dəyərinin xam neft ixracının 
dəyərinə yaxınlaşmasıdır. 

DÜNYADA TƏBII QAZ 
QIYMƏTLƏRI ARTIB 

Neft məsələləri üzrə 
ekspert Zəfər Vəliyev deyir 
ki, dünya bazarlarında baş 
verən hadisələr bizə də təsir 
edir: “2022-ci ilin fevral 
ayından Ukrayna ətrafında 
baş verən hadisələrlə 

bağlı dünyanın enerji 
bazarları, həmçinin qlobal 
enerji landşaftı yenidən 
quruldu. Ona görə qlobal 
enerji, həmçinin əmtəə 
bazarlarında qeyri-müəyyən 
vəziyyət yarandı. Əgər 
qlobal qaz bazarlarındakı 
mövcud qiymətlərə nəzər 
salsaq görərik ki, keçən ilin 
fevral ayından başlayaraq 
ilin sonuna kimi təbii qaz 
qiymətləri kifayət qədər 
yüksək olub. Avropada 1000 
kub metr qazın orta satış 
qiyməti 300-330 dollar 
arasında olmuşdusa, ilin 
sonunda bu qiymət kifayət 
qədər artdı. Təbii qaz 
qiymətləri artan 
dinamika ilə davam 
etdiyinə görə bizim 
təbii qaz satışından 
gəlirlərimiz də kifayət 
qədər yüksəkdir”. 

2024-CÜ ILIN PROQNOZLARI
Z.Vəliyevin fikrincə, 

gələn il üçün də qaz 
gəlirlərimizin yüksək 
olacağı gözlənilir: “Keçən 
illə müqayisədə təbii qaz 
bazarlarında sabitlik var. 
Həm Avropa İttifaqının, 
həm Amerika Birləşmiş 
Ştatlarının, həm də Asiya 
ölkələrinin yeraltı qaz 
anbarlarında kifayət qədər 
qaz həcmləri var. Bu ilin 
dördüncü rübündə qlobal 
qaz bazarlarında tələb təklifi 
üstələyəcək və bu, 3 milyon 
ton disbalans yaradacaq. 
2024-cü ilin birinci rübündə 

isə 6 milyon ton 
disbalans yaranacaq. 
2024-cü ildə də təbii 
qaz, həmçinin neft 
satışından kifayət 
qədər gəlir əldə 

edəcəyik. 
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AVROPAYA QAZ 
IXRACI 2 DƏFƏ 

ARTACAQ
İqtisadçı Xalid Kərimli 

isə bildirir ki, bu il daha 
çox qaz ixrac etmişik: “Qaz 
gəlirlərinin neft gəlirlərinə 
yaxınlaşmasının səbəbi 
Azərbaycanın qaz hasilatını 
artırmasıdır. Neft hasilatı 
isə yavaş-yavaş aşağı düşür. 
Neftin qiymətlərində də 
enmələr müşahidə olunur. 
Həmçinin qaz qiymətləri 
də azalıb. Eyni zamanda, 
Azərbaycan bu il daha çox qaz 
ixrac etməyə başlayıb. Yaxın 
5 ildə Avropaya qaz ixracı 2 
dəfəyə qədər artacaq”.  

X.Kərimlinin sözlərinə 
görə, gələcəkdə qaz gəlirləri 
daha da artacaq, hətta neft 
gəlirlərini keçəcək: “Ölkənin 
90-92 faiz gəlirləri neft 
və qazdandır. Gələn gəliri 
əməkhaqqılara, cari xərclərə 
- orduya, silaha, işğaldan 
azad olunmuş ərazilərin 
bərpasına, investisiya 
xərclərinə istifadə edirik. 
Amma yaxın gələcəkdə böyük 
neft yataqları tapılmasa 
neft hasilatı tədricən azalan 
templə gedəcək. Çünki köhnə 
neft yataqları uzun illər 
əvvəl kəşf edilib və onlarda 
da hasilat getdikcə azalır. 
Amma qaz hasilatının yaxın 
5 ildə artırılacağı gözlənilir. 
Bu səbəbdən qaz gəlirləri 
neft gəlirlərini keçə bilər. 
Amma burada qiymətlərin 
də təsiri var. Qiymətlər 
hazırda dünyadakı baş verən 
hadisələr fonunda dəyişir. 
Həm də alternativ enerji 
mənbələrinin ənənəvi enerji 
mənbələrini nə dərəcədə 
əvəzləməsi 
də qiy-
mətləri 
formalaş-
dırır”. 

2023-cü ilin ilk 
5 ayı ərzində 
Azərbaycandan 
xam neft ixracının 
dəyəri 7,2 milyard 
dollar, təbii qaz 
ixracının dəyəri 
isə 7,1 milyard 
dollar təşkil 
edib. Ekspertlər 
gələcəkdə neft 
hasilatının 
azalması ilə 
əlaqədar, 
gəlirlərin də 
aşağı düşəcəyini 
düşünür. Qaz 
gəlirləri və hasilatı 
isə daha da 
artırılacaq.

IXRAC COĞRAFIYAMIZ - YUNANISTAN, ITALIYA, BOLQARISTAN, BALKAN ÖLKƏLƏRI...IXRAC COĞRAFIYAMIZ - YUNANISTAN, ITALIYA, BOLQARISTAN, BALKAN ÖLKƏLƏRI...

Zəfər VəliyevZəfər Vəliyev

Xalid KərimliXalid Kərimli

QAZ GƏLIRLƏRIMIZ QAZ GƏLIRLƏRIMIZ   
neft gəlirlərimizə çatırneft gəlirlərimizə çatır

ZƏRIF SALMANLI
zarifsalmanli@kaspi.az

QAZ GƏLIRLƏRIMIZ QAZ GƏLIRLƏRIMIZ   
neft gəlirlərimizə çatırneft gəlirlərimizə çatır



Turistlər Barinin dar 
küçələrində gəzdikcə 
orta əsrlər atmosferinə 
düşürlər. Burada 

mənzərəli həyətlərə, 
italyan kinolarında 
gördüyümüz kadrlara 
– yuyulmuş paltarlar 
asılmış, altında 
motosiklet dayanmış 
güllü balkonlara 
baxa, qapısından 
tor pərdələrin 
asıldığı evlərin dar 

küçələrindən keçə, yerli 
əhalinin adət-ənənələrini 
öyrənə bilirlər. İtalyan 
evdar qadınların 
turistlərin gözləri 
qarşısında makaron 
(pasta) hazırlamalarını 

seyr etmək 
də olduqca 
maraqlıdır. 
Bu rəngarəng 
mənzərəni 
görmək üçün 
turistlər şəhərin 
vizit kartına - 
Pasta küçəsinə 
mütləq baş 
çəkirlər. Turistlər 

Barinin məşhur 
zeytun yağı, pendiri 
ilə bərabər rəngbərəng 
makaronlarını da 
həvəslə alırlar. 

QIYMƏTLƏR UCUZ 
OLMASA DA...

Bari həm 
də universitet 
şəhəridir, canlı 
gecə həyatı var. 
Axşama doğru 
küçələr insanlarla 
dolmağa başlayır. 
Turistlər kafelərdə 
oturur, restoranlar 
yavaş-yavaş 
açılır. Son dərəcə 

səliqəli və zövqlə geyinən yaşlı 
çütlüklər küçələrdə gəzişirlər. 
Baridəki bütün restoranlar 
pizza, spagetti ilə bərabər dəniz 

məhsulları üzrə də ixtisaslaşıb. 
Kafe və restoranların çoxluğu 
turistlərə yemək problem 
yaşatmır. Qiymətlər isə ucuz 
deyil. Bari mərkəzi küçələri 
boyunca uzanan kafelərdə 
yeməklərin qiymətləri 20-30 avro 
arasında dəyişir. Aşağı büdcəli 
turistlər, tələbələr ciblərinə 
uyğun seçim edərək hindlilərin 
kafelərinə üstünlük verirlər. 
Sərfəli və ağız dadımıza uyğun 
türklərin kafe və restoranlarına 
rast gəlinmir. Turizm dövrü, 
turistlərin çoxluğu, dünyada 
gedən bahalaşma prosesini və 
italyanların yumşaq desək, qiymət 
“atmasını” da nəzərə alsaq, Barı 
bahalı şəhərdir. Mərkəzi hissədə 
brend mağazalarda da turistlərin 
izdihamı yaşanır. Qiymətlər ucuz 
olmasa da, keyfiyyətli malın alıcısı 
həmişə var. Xüsusən, əgər o 
İtaliya istehsalıdırsa...

BILETSIZ SƏYAHƏTƏ GÖRƏ 
CƏRIMƏ 100 AVRODUR 

Baridə ictimai nəqliyyat 
saat kimi dəqiq işləyir. Dəmir 
yol Stansiyasından (Bari 
Central) İtaliyanın müxtəlif 
şəhərlərinə rahat qatarlarla 
getmək mümkündür. Hava 
limanından mərkəzə və şəhər 
daxili avtobuslarla (1 avro) heç 
bir problem yaşamadan istənilən 
ünvana çatırsan. Avtobuslar 
axşam saat 22.00-a kimi işləyir. 
Səyahət üçün bileti sürücüdən, 
avtobus dayanacaqlarındakı 
köşklərdən və ya kitab 
mağazalarından almaq olur. 
Biletsiz səyahətə görə cərimə 100 
avrodur. 

Bari əyalətindəki bütün taksi 
sürücüləri lisenziyalıdır və şəhər 
hakimiyyəti tərəfindən müəyyən 
edilmiş tariflərə uyğun olaraq 
ödəniş tələb olunur.

Baridə və ətraf şəhərlərdə 
turistlərin ünvanı çaşmaq kimi 
problemi yoxdur. İtalyanlar pozuq 
ingilis dilində və ya öz dillərində 
həvəslə yolu izah edəcəklər. Yerli 
polislər də nəzakətlidir. 
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BARININ VIZIT KARTIBari İtaliyanın cənubunda dənizkənarı 
şəhərdir. Puqliya (Apuliya) 
bölgəsinin mərkəzidir. Böyük 

turizm və iqtisadi mərkəz, dəniz limanı 
ilə birlikdə bölgə üçün çox əhəmiyyətlidir. 
Əksər İtaliya şəhərləri kimi zəngin, qədim 
tarixə malikdir. “Paris dəniz kənarında 
yerləşsəydi, kiçik Bariyə bənzəyirdi”- deyə 
yerli sakinlər şəhərləri ilə öyünürlər. 

Bu bölgə təkcə ağ qumlu çimərlikləri ilə 
deyil, həm də YUNESKO-nun Ümumdünya 
İrs Siyahısına daxil edilmiş memarlığı 
ilə tanınır. Pravoslav möminlər üçün 
Bari “Müqəddəs Nikolay şəhəri”dir. 
Keşiş Nikolayın cəsədinin dəfn olunduğu 
kilsə şəhəri Avropa pravoslav kilsəsinin 
mərkəzlərindən birinə çevirib. Bari dini 
bayramlarda Bazilikanı ziyarət edən 
möminlərə və tarixi yerlərə ekskursiyalara 
gələn turistlərə çox borcludur.

CƏNUBI ITALIYANI KƏŞF ETMƏK
Barinin tarixi iki min il öncədən - 

romalıların burada balıqçılıq qəsəbəsi 
qurduğu vaxtdan başlayır. Şəhərdə çoxlu 
qədim görməli yerlər və memarlıq abidələri 
var. 1500-ci ildə yunanlar tərəfindən tikilən 
liman Adriatik dənizinin ən böyük sərnişin 
limanıdır. Limanda lövbər salan gəmilərlə 
təkcə sərnişinlər deyil, həm də dünyanın 
müxtəlif nöqtələrinə yük daşınır. Bu qədim 
liman İtaliyanı Yunanıstan, Monteneqro və 
Xorvatiya ilə birləşdirir.

Barinin tarixi mərkəzi limanın ətrafında 
yerləşir. Şəhər müxtəlif sivilizasiyaların 
qovuşmasına şahidlik edib. Yunanların, 
Normand sülaləsinin, ərəblərin 
hökmranlığı altında yaşayıb. Bu izlər bu 
gün şəhərin memarlığında da yer alıb. Bu 
baxımdan, Bari qədimlik və müasirliyin 
görüş yeri kimi Cənubi İtaliyanı kəşf 
etmək üçün ideal başlanğıc nöqtəsidir. 
Hər 7 dəqiqədən bir Bari hava limanına 
təyyarə enir. Baridə iri müəssisələr yoxdur, 
iqtisadiyyat aqrar sektor, ticarət, nəqliyyat, 
turizm hesabına inkişaf edir. Bari eyni 
zamanda, iki dəniz - İon və Adriatikin 
kristal suları tərəfindən yuyulan uzun bir 

sahil zolağıdır. Bu sahillər 
İtaliyanın ən uzun sahilləri 
sayılır. Çimərlik tətilindən 
zövq almaq istəyən 
turistlər dünyanın hər 
yerindən bu təmiz sularda 
çimməyə, qızıl qumlu 
sahillərdə dincəlməyə 
gəlirlər. 

BARININ ÜRƏYI 
Şəhəri şərti olaraq iki 

hissəyə bölmək olar: divar və 
dar küçələrlə əhatə olunmuş 
köhnə şəhər və 19-cu əsrin 
əvvəllərində tikilmiş müasir 
şəhər. 

Barinin ürəyi qədim 
şəhərdir (Bari Vecchio). 
Bura dolama zolaqların, 
daş döşənmiş küçələrin 
və kiçik meydanların 
bir-birinə qarışmasıdır. 
Təkcə qədim hissədə 40-
dan çox kilsə gizlənir. 
Bu məbədlərdən birini 
görməmək hansısa tarixi və 
əfsanəni qaçırmaq deməkdir. 
Vecchio boyunca gəzmək 
Puqlianın gündəlik həyatına qərq 
olmağa imkan verir. Müqəddəs 
Nikolay Bazilikası (Basilica 
di San Nicola) Barinin əsas 
simvoludur. Bu, 1087-ci ildə 
tikilmiş pravoslav kilsəsidir. 
Əsrlər boyu bir neçə dəfə 
dağıdılıb, lakin 20-ci əsrin 
əvvəllərində sonuncu dəfə 
bərpa olunub. Bazilikanın 
içərisində Müqəddəs 
Nikolayın məzarını, bir 
çox məşhur heykəlləri 
və mozaikaları görmək 
mümkündür. Maraqlıdır ki, 
Baridəki Bazilikada müxtəlif 
mərtəbələrdə həm pravoslav, həm 
də katolik ayinləri çox vaxt eyni 
vaxtda keçirilə bilər. Bu ayinlərin eyni 
zamanda icrasına dünyanın başqa 
heç bir yerində rast gəlinmir.
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Turistlər Barinin dar küçələrində gəzdikcə 
orta əsrlər atmosferinə düşürlər. İtalyan 
evdar qadınların turistlərin gözləri  
qarşısında makaron hazırlamalarını seyr 

etmək də olduqca maraqlıdır.

BƏLƏDÇİ

TƏRANƏ MƏHƏRRƏMOVA
taranamaharramova@kaspi.az

Qədimliklə  Qədimliklə    
muasirliyinmuasirliyin    
GORUS YERI GORUS YERI 
Qədimliklə  Qədimliklə    
muasirliyinmuasirliyin    
GORUS YERI GORUS YERI 
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Heç bir işi, gəliri olmayan şəxslər var, 
“işsizəm” deyirlər. Onların heç də 
hamısı rəsmi olaraq işsiz statusunda 

deyillər. Bu statusda olsalar, üstünlüklərindən 
yararlana bilərlər. Bəzilərinə bu status verilmir, 
bəzilərinin isə heç bundan xəbəri yoxdur. 
Bəs işsiz statusu necə alınır? Kimlərə verilir, 
kimlərə yox?

Hüquqşünas Araz İsmayılov deyir ki, 
işsiz kimi qeydiyyata alınmaq üçün Əmək 
və Əhalinin Sosial Müdafiəsi Nazirliyinin 
tabeliyində olan Dövlət Məşğulluq Agentliyinin 
yerli qurumlarına, DOST mərkəzlərinə 
və ya “Əmək və məşğulluq“ altsisteminə 
(ƏMAS) onlayn qaydada müraciət etmək 
lazımdır. Müraciət şəxsiyyət vəsiqəsi ilə edilir. 
Müraciətdən sonra 5 iş günü müddətində 
münasib iş təklif etmək mümkün olmadıqda 
və ya şəxsin göndəriş verilmiş işə qəbul 
edilməsindən işəgötürən tərəfindən imtina 
edildikdə, şəxsin işsiz və işaxtaran kimi 
qeydiyyata alınması barədə qərar qəbul olunur: 
“Əgər 5 iş günü ərzində şəxsə münasib iş təklif 
edilərsə və şəxs həmin işdən imtina edərsə, 
onun işsiz olaraq qeydiyyata alınmasından 
imtina edilir. Bu halda işsiz kimi qeydiyyata 
alınmaq üçün təkrar 1 aydan sonra müraciət 
etmək olar”.

MÜNASIB IŞ NƏDIR?
Şəxsə münasib iş təklif olunursa, amma 

şəxs işdən imtina edirsə, istəsə, işaxtaran 
kimi qeydiyyata düşə bilər. İşlər olduqca ona 
bildirilir. 

Təcrübədə də görürük ki, heç də işsiz 
olub müraciət edən hər kəs işsiz statusu ala 
bilmir. A.İsmayılov buna ən çox problem 
yaradan məsələnin “münasib iş” yanaşmasının 
olduğunu dedi: “Müraciət edən şəxsə münasib 
işin təklif edilib-edilmədiyi də mübahisəlidir. 
Münasib iş anlayışının izahı qanunda da 
doğru göstərilməyib. Orada münasib 
iş deyəndə, şəxsin peşəsinə, ixtisasına, 
təcrübəsinə, səhhətinə uyğun iş 
nəzərdə tutulur. Əməkhaqqı amili 
isə nəzərə alınmır. Təklif edilən 
işin əməkhaqqısı vətəndaşları qane 
etmir. Bu səbəbdən vətəndaşlar 
əksər hallarda işdən imtina etməyə 
məcbur qalırlar. “Yox” deyəndə isə 
işsiz statusu ala bilmirlər”.

Hüquqşünas Araz İsmayılov: “İşsiz 
statusunda olan şəxslərə dövlət bir sıra 
təminatlar verir. Belə təminatlardan 
biri dövlət tərəfindən özünüməşğulluğa 
kömək göstərilməsidir. Bir qrup işsiz 

statusunda olan şəxslərin işsizlikdən 
sığorta ödənişi almaq hüququ da var”.
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AYGÜN ASIMQIZI
aygunasimqizi@kaspi.az

PAY TORPAĞIN VARSA...PAY TORPAĞIN VARSA... BƏS HEÇ VAXT 
IŞLƏMƏYƏNLƏR?A.İsmayılovun sözlərinə görə, işsiz 

statusu almaq problemi yaşayanların 
digər önəmli bir qismi pay torpağı 
olanlardır: “Kənd təsərrüfatına 
yararlı torpaq payı olanlar da məşğul 
şəxslər siyahısına aid edilir. Hər 
pay torpağı olan məşğul şəxs kimi 
qiymətləndirilməməlidir. Bəzilərinin 
əkinçiliklə məşğul olmaq istəyi və ya 
bacarığı olmaya bilər. Əkinçilik üçün 
ərazidə su imkanlarının məhdud 
olması, şəxsin hansısa ehtiyac 
səbəbilə pay torpağının olduğu yerdə 
deyil, başqa bölgədə məskunlaşması 
da mümkündür”.

A.İsmayılov işsiz statusunu 
əldə etmək hüququ olmayan 
kateqoriyaları da açıqladı: “Əgər 
şəxs 15 yaşına çatmayıbsa, əmək 
qabiliyyəti yoxdursa, təhsil 
müəssisəsində əyani təhsil alırsa, 
yaşa görə əmək pensiyası və ya 
yaşa görə müavinət alırsa, işsiz 
kimi qeydiyyata alınmır. Səhhəti ilə 
əlaqədar işçinin müvafiq vəzifədə 
(peşədə) çalışmasının sağlamlığı 
üçün təhlükəli olması barədə tibb 
müəssisəsinin müvafiq rəyi varsa, 
əmək funksiyasının müəyyən 
müddətdə icrası zamanı müvafiq iş 
yerində peşə xəstəliyinə tutulmanın 
yüksək ehtimalı varsa, işsiz olsalar 

belə, işsiz kimi qeydiyyata 
alına bilmirlər. “Məşğulluq 
haqqında” qanunun 4-cü 
maddəsində məşğul olan 

şəxslərin siyahısı göstərilib. 
Buraya əmək müqaviləsi 

və mülki müqavilə ilə 
işləyənlər, ödənişli 
təhsil alanlar və s. 
aiddir”.

IŞSIZLƏRƏ 
DÖVLƏTIN 
TƏMINATLARI

Hüquqşünas 
bildirdi ki, işsiz 

statusunda olan şəxslərə dövlət 
bir sıra təminatlar verir: “Belə 
təminatlardan biri özünüməşğulluğa 
kömək göstərilməsidir. 
Özünüməşğulluq proqramı 
çərçivəsində işsiz və ya işaxtaran 
şəxslər öz iqtisadi fəaliyyətləri ilə 
bağlı ideya təqdim edə bilərlər. 
O ideyanı həyata keçirmək üçün 
dövlət vəsaiti hesabına birbaşa 
natura şəklində mal, material və 
digər əmlakın verilməsi ilə dəstək 
göstərilir”.

A.İsmayılov bildirdi ki, bir qrup 
işsiz statusunda olan şəxslərin 
işsizlikdən sığorta ödənişi almaq 
hüququ var: “Bu şəxslər müəssisənin 
ləğv edilməsi, işçilərin sayı və ya 
ştatların ixtisar edilməsi, habelə 
əmək müqaviləsinin müddətinin 
bitməsi nəticəsində əmək 
münasibətlərinə xitam verilmiş 
şəxslərdir. Müəssisənin ləğvi və 
ya ixtisar nəticəsində işsiz qalan 
şəxslərə ilkin müraciət zamanı 6 
ay, təkrar müraciət zamanı 3 ay 
işsizlikdən sığorta ödənişi təyin 
edilir. Əmək müqaviləsinin müddəti 
qurtarması maddəsi ilə işdən azad 
olunan işsiz şəxslərə isə sığorta 
ödənişi 3 ay müddətində təyin edilir 
və bu şəxslərə təkrar sığorta ödənişi 
təyin olunmur. Sığorta ödənişi şəxsin 
itirilmiş orta aylıq əməkhaqqısının 
50 faizi məbləğində hesablanır. İlk 
2 təqvim ayı üçün 
həmin 50 faizlik 
məbləğ tam olaraq 
ödənilir. 3-4-cü 
aylar üçün 50 
faizlik məbləğin 
80 faizi, 5-6-
cı aylar üçün 70 
faizi, təkrar 
müraciət zamanı 
isə minimum 
sığorta ödənişi 
ödənilir”.

Bəs şəxs heç yerdə işləməyibsə, 
bu halda necə olur? Hüquqşünas 
bildirdi ki, bir şəxs heç vaxt 
işləməyibsə, o da işsiz statusu 
almaq üçün müraciət edə bilər. 
Lakin həmin şəxslər işsizliyə görə 
sığorta ödənişi ala bilmirlər. 

Hansı hallarda işsiz kimi 
qeydiyyatımızın ləğv olunmasına 
gəlincə, A.İsmayılov bildirdi: 
“Şəxs artıq məşğul hesab edilirsə, 
yaşa görə əmək pensiyası və ya 
yaşa görə müavinət təyin edilibsə, 
əyani formada təhsil müəssisəsinə 
qəbul olubsa, vəfat edibsə və ya 
məhkəmənin qanuni qüvvəyə 
minmiş qərarı əsasında xəbərsiz 
itkin düşmüş, ölmüş elan edilibsə, 
işsiz kimi qeydiyyata alınması 
üçün təqdim olunmuş sənədlərdə 
və məlumatlarda təhrif olunan və 
ya düzgün olmayan məlumatlar 
aşkar olunubsa, özü işsiz kimi 
qeydiyyatdan çıxarılma barədə 
elektron ərizə təqdim edibsə, 
şəxsin işsiz statusu ləğv edilir. Hər 
hansı əsas olmadığı müddətcə, 
yəni işsiz şəxslərin qeydiyyatının 
ləğv edilmədiyi müddətcə işsiz 
statusu olduğu kimi saxlanılır və 
bu statusda qalmaq konkret zaman 
dilimi ilə məhdudlaşmır.

Bundan başqa, şəxs 1 (bir) il 
müddətində ona təklif olunan 
münasib işlərdən imtina etdikdə, 
işsiz kimi qeydiyyatdan müvəqqəti 
çıxarılır. İşçi hərbi xidmətə 

çağırıldıqda orada 
olduğu müddətdə, 
azadlıqdan 
məhrum edildikdə 
həmin müddətdə 
də işsiz kimi 
qeydiy-yatdan 
müvəqqəti 
çıxarılır”.Araz Araz 

IsmayılovIsmayılov

STATUSLARINDANSTATUSLARINDAN  
XƏBƏRSIZ XƏBƏRSIZ 
ISSIZLƏRISSIZLƏR  
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Bakıda hərəkət zamanı ən çox 
rastlaşdığımız problemlərdən 
biri hansısa ərazidə tikinti işləri 
aparılarkən piyada keçidlərinin zəbt 
edilməsidir. Ekspertlər bu halların 
piyadaların həyatını təhlükəyə 
atdığını deyir. Tikinti şirkətləri 
piyada keçidlərində təhlükəsiz və 
maneəsiz hərəkəti təmin etməyə 

borcludurlar.    

YERÜSTÜ NƏQLIYYAT AGENTLIYI DƏ NARAHATDIR 
Yerüstü Nəqliyyat Agentliyindən 

sorğumuza cavab olaraq bildirilib ki, 
Bakı şəhərində piyada səkilərinin 
vəziyyətinə dair aparılan təhlillər 
zamanı aşkar edilən çatışmazlıqlardan 
biri də tikinti şirkətlərinin səkiləri zəbt 
etməsidir. Agentliyin məlumatına görə, 
bu hal piyadaların təhlükəsiz, fasiləsiz 
və rahat hərəkətinə risk yaratmaqla 
ümumilikdə şəhərin piyada mühitinə 
mənfi təsir göstərir: “Bəzi tikinti 
şirkətləri tərəfindən yol verilən bu 

cür hərəkətlər eyni zamanda inzibati 
məsuliyyət yaradır. İnzibati Xətalar 
Məcəlləsində avtomobil yollarında yol 
hərəkəti təhlükəsizliyi qaydalarının 
pozulmasına görə məsuliyyət nəzərdə 
tutulub. Bilavasitə yolun hərəkət 
hissəsinə, səkilərə və yolun digər 
konstruktiv elementlərinə qanunsuz 
olaraq süni maneələr (material və 
predmetlər) yerləşdirmiş müvafiq 
şəxslər barəsində Agentlik tərəfindən 
inzibati xəta haqqında protokollar 

tərtib edilib və baxılması üçün 
məhkəmələrə göndərilib. 
Məhkəmələrin müvafiq 
qərarları ilə indiyədək 
yeddi hüquqi şəxs 
barəsində cərimə 
növündə inzibati tənbeh 
tətbiq edilib”.

Nəqliyyat sahəsi üzrə ekspert Rauf 
Ağamirzəyev söyləyib ki, inşaat işləri 
aparılarkən yaxınlıqdakı piyada 
səkiləri üzərində müvəqqəti keçidlər 
yaradılmalıdır. İnşaat işlərinin tam 
qanuni aparılmasına, hansı müddəti əhatə 
etməsinə dair təsdiqlənmiş plan olmalıdır: 
“Beynəlxalq təcrübəyə görə, harada tikinti 
işi aparılırsa orada təhlükəsizlik riskləri 
yaranır. Bu risklər nəzərə alınmaqla, 

piyadaların həmin ərazidən 
keçidi, təhlükəsizliyi təmin 

olunmalıdır. Yəni piyadaların 
yolunu dəyişmədən, 
uzatmadan səkinin üstündə 

xüsusi qurğu qurulur, 
bu, hərəkət edən 

insanların 
üzərinə nə isə 

düşməsinin 
qarşısını alır. 
Amma təqdim 

edilən fotolardan göründüyü kimi, bu 
ünvanlarda bəzi hallarda piyada səkiləri 
tamamilə zəbt olunub. Bunun nəticəsində 
insanlar avtomobil yolu ilə hərəkət 
edirlər. Bir halda isə səkinin üzərində 
sadəcə görüntü xatirinə, əlavə xərc 
çəkmədən, yüngül konstruksiya qurulub. 
Halbuki hər iki halda səkinin üzərində, 
yaxud ona ən yaxın yerdə təxminən 
tuneli xatırladan keçid inşa edilməli 
idi. Bu, döşəmədən tavana kimi dəmir 
konstruksiyadan, taxtadan yığıla bilər. 
Bununla müvəqqəti, təhlükəsiz keçid 
təmin olunur. Ərazidə müvəqqəti keçid 
qalereyaları da qurula bilər ki, biz bunun 
nümunəsini xarici ölkələrdə görmüşük. 
Düzdür, belə konstruksiyalar xərc tələb 
edir. Lakin nəzərə almaq lazımdır ki, 
ən dəyərli insandır, onun həyatıdır, 
təhlükəsizliyidir”.

Hüquqşünas Ülvi Məmmədov isə 
deyib ki, bu məsələ Şəhərsalma və 

Tikinti Məcəlləsi ilə tənzimlənməlidir: 
“Tikinti işləri aparılan zaman 
səkilərin zəbt edilməsi halı “Müfəssəl 
plan”ın pozulmasıdır. Bu tələblər 
pozulduğu təqdirdə isə şəhərsalma və 
tikinti fəaliyyəti sahəsində müvafiq 
qanunvericiliyin norması pozulmuş olur”.

Hüquqşünas deyib ki, piyada səkilərini 
zəbt edən tikinti şirkətinin əməlləri 
İnzibati Xətalar Məcəlləsinin müvafiq 
bəndlərinin təsiri altına da düşə bilər: 
“İnzibati Xətalar Məcəlləsinin 394-cü 
maddəsi şəhərsalma və tikinti fəaliyyəti 
sahəsində qanunvericiliyin pozulması 
hallarını özündə əks etdirir. Əgər 
Şəhərsalma və Tikinti Məcəlləsinin 
tələbləri pozularsa, fiziki şəxslər üç yüz 
manatdan beş yüz manatadək, vəzifəli 
şəxslər min beş yüz manatdan iki min beş 
yüz manatadək, hüquqi şəxslər on beş 
min manatdan iyirmi beş min manatadək 
məbləğdə cərimə edilir”.

INSANLARIN SƏRBƏST KEÇIDI TƏMIN OLUNMALIDIR

Bakı şəhərinin Abbas Səhhət, Nəsib bəy 
Yusifbəyli, Mustafa bəy Topçubaşov 
küçələrində, Vaqif prospektində mənzil tikinti 

şirkətləri bina inşa etdiyi əraziləri hasarlayarkən 
piyada səkilərini də zəbt edir, insanların rahat və 
təhlükəsiz hərəkətinin qarşısını alırlar. Nəticədə 
piyadalar avtomobil yoluna çıxır, bəzi hallarda yolun 
ortası ilə hərəkət edirlər. Bu da sürücülər üçün əlavə 
problemlər yaradır, piyadaların həyatını da təhlükə 
altında qoyur. Tikinti şirkətlərinin bu davranışı 
normaldırmı? 

PIYADA ÜÇÜN HƏRƏKƏTI 
MƏHDUDLAŞDIRMAQ YOLVERILMƏZDIR

Bakı Şəhər Dövlət Yol Polisi İdarəsinin baş 
inspektoru, polis mayoru Araz Əsgərli bildirib 
ki, yol hərəkəti sisteminin təşkilində ən önəmli 
komponent, ən önəmli şəxs piyadadır. Onun 
sözlərinə görə, piyadanın təhlükəsizliyi hər kəs 
üçün prioritet olmalıdır: “Piyadaların həyatına, 
hərəkətlərinə çətinlik yaratmaq, “Yol hərəkəti 
haqqında qanun”un vətəndaş və cəmiyyət üzərinə 
qoyduğu öhdəliyin birbaşa pozulması deməkdir. 
Hər hansı səbəbdən avtomobil yolunda hərəkəti 
məhdudlaşdırmaq, istiqaməti dəyişmək olar, 
amma piyada üçün hərəkəti məhdudlaşdırmaq 
yolverilməzdir. Yol infrastrukturunda piyadaların 
sağlamlığı, təhlükəsizliyi üçün nəzərdə tutulmuş 
infrastruktura ümumilikdə xələl yetirmək olmaz. 
Fiziki və hüquqi şəxslər hər hansı tikinti işi 
apararkən piyadaların təhlükəsizliyinin təmin 
olunması üçün piyada səkilərinin qorunmasına, 
hərəkətin təhlükəsizliyində onların oynadığı rola 
xüsusi həssaslıqla yanaşmalıdırlar”.

BELƏ HALLARIN HƏR BIRI QANUN POZUNTUSUDUR
Baş inspektor qeyd edib ki, əgər piyada səkisinin 

yaxınlığında inşaat işləri gedirsə, yaxud binanın 
fasadında hər hansı təmir-bərpa işi aparılırsa, 
piyadaların hərəkət etdiyi səkinin üstü xüsusi 
vasitələrlə bağlanmalıdır: “Elə edilməlidir ki, səki ilə 
hərəkət edən piyadanın üzərinə nə isə düşməsin, o, 
tam təhlükəsiz və rahat qaydada hərəkətini davam 
etdirə bilsin.  Əgər inşaat işi piyada səkisinin zəbt 
edilməsi, mövcud imkanların məhdudlaşması ilə 
müşayiət olunursa, belə halların 
hər biri aidiyyəti üzrə qanun 
pozuntusudur. Müvafiq icra 
hakimiyyəti orqanları, o 
cümlədən tikintiyə icazə verən, 
onun aparılmasına 
nəzarət edən 
qurumlar bu qanun 
pozuntusunun aradan 
qaldırılmasına 
çalışmalıdırlar. Bu, 
yol polisinin işi deyil”.

RUFİK İSMAYILOV
rufikismayilov@kaspi.az

FOTOLAR müəllifindir

Araz Araz 
ƏsgərliƏsgərli

Rauf Rauf 
AğamirzəyevAğamirzəyev

PIYADALARI TƏHLÜKƏYƏPIYADALARI TƏHLÜKƏYƏ  
ATAN TIKINTI SIRKƏTLƏRIATAN TIKINTI SIRKƏTLƏRI
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Ağcaqanad-
lardan 
qorunmaq üçün 
fərqli maddələr-
dən istifadə 
olunur. Bu 
vasitələr əsasən 
2 qismə bölünür. 
Birincisi yağlar, 
krem şəklində 
olan maddələr 
və spreylərdir. 
Hansı ki, dərinin 
açıq nahiyələrinə 
tətbiq edilir. İkincisi isə, 

elektriklə işləyən 
cihazlardır.

SINIR SISTEMLƏRIMIZƏ DƏ TƏSIR EDIRSINIR SISTEMLƏRIMIZƏ DƏ TƏSIR EDIR

MEXANIKIMEXANIKI  
QORUNMAYA DAHA QORUNMAYA DAHA 

ÇOX ÜSTÜNLÜK VERƏKÇOX ÜSTÜNLÜK VERƏK
ZƏRIF SALMANLI
zarifsalmanli@kaspi.az

Pulmonoloq Əsəd Beydullayevin 
sözlərinə görə, ağcaqanadlardan 
qorunmaq üçün digər vasitə 
cihazlardır. Hansı ki, elektrik 
şəbəkəsinə taxılır və xüsusi qoxular 
yayaraq ağcaqanadları bizdən uzaq 
tutmağa çalışır. Onun tərkibində 
“dietil meta toluamid” deyilən bir 
maddə var. Bu çox zərərlidir və 
istifadəsi zamanı yan təsirlərdən də 
qaçmaq olmur”. 

Ə.Beydullayev bildirdi ki, bu 
dərmanlar həm allergiya yarada, 
həm sinir sisteminə təsir edə bilər: 

“Kremlər, losyonlar, spreylər daha 
çox uşaqlarda istifadə edildiyi üçün 
ələ, əlin içinə, ağıza, gözlərinə dəyən 
zaman zəhərlənmə mümkündür.  
Eyni zamanda, elektrikə qoşulan 
xüsusi maddələrin havaya buraxdığı 
buxar fərqli xəstəliklərin 
kəskinləşməsinə 
səbəb olur. Əgər 
insan astmadırsa, 
həssas tənəffüs 
yollarına malikdirsə, 
bu iylər xəstəliyin 
kəskinləşməsinə, 

xəstənin allergik, astmatik statusa 
keçməsinə təkan verir. Ən sadə 
halda öskürək yaradır.  Kimyəvi 
maddələr ağcaqanadların sinir 
sistemində keçiriciliyi pozmaq yolu 
ilə problemə yol açır, yəni sinir 
sisteminə təsir edir. İnsanlarda da 
sinir sistemi zəif olsa, bu halları 

yaradır. Əgər bir insanda 
ciddi sinir problemləri, 
epilepsiya, beyinlə 
bağlı problem varsa, 
bu halların ağırlaşma 
ehtimalı da var”.

Aytəkin Aytəkin 
HəsənzadəHəsənzadə

Yayın gəlişi ilə hər il evimizə 
“sevimli” qonaqlarımız 
kimi ağcaqanadlar da təşrif 

buyururlar. İnsanlar onlardan 
qurtulmaq üçün fərqli üsullardan 
istifadə edir. Bu yollardan biri 
də dərmanlardır. Həm sprey, 
sulu aparat formasında, həm də 
yandırmaq üçün tabletə bənzəyən 
bu dərmanlar bizi ağcaqanadlardan 
qoruyur. Bəs əslində bu dərmanlar 
xilaskarımızdır, yoxsa sağlığımız 
üçün zərərli?

MÜHARIBƏLƏRDƏ DƏ 
ISTIFADƏ OLUNUB

Allerqoloq Aytəkin Həsənzadə 
dedi ki, ağcaqanad dərmanları 
müxtəlif formalarda istifadə 
olunur: “Ağcaqanadları 
məhv etmək üçün 
istifadə olunan dərman 
vasitələrinin tərkibi 
formalarından asılı 
olmayaraq 
trietilamin tillomed 
adlanan kimyəvi 
molekullardan 
ibarətdir. Hansı 

ki, bu 
tərkibli 
dərmanlardan 
daha çox kənd 
təsərrüfatında zərərverici 
həşəratları məhv etmək üçün istifadə 
edilir. Zərərli təsirləri çoxdur. Hətta 
bu maddədən müharibələrdə də 
istifadə olunub. Zərərli təsirləri 
müharibə bitdikdən sonra 
aşkarlanıb. Ona görə də, “Körfəz 
savaşı qalıntısı” əlamətləri kimi 
ədəbiyyatlarda qeyd edilir”.  

DƏRI QICIQLANMASI, 
KONTAKT DERMATIT, ÖVRƏ...

A.Həsənzadə bildirdi ki, bu 
dərmanların otaqdakı təsiri günlərlə 
qalır: “Əlavə təsirlərə gəldikdə, 
həmin maddələr ilk olaraq tənəffüs 

yollarında qıcıqlandırıcı təsirə 
malikdir. Uzun müddət istifadə 
etdikdə hətta kanserogen təsir 
də göstərə bilər. Eyni zamanda, 
çox uzun müddət istifadə 
etdikdə insanlarda baş ağrıları, 
yuxusuzluq, halsızlıq, yaddaş 

pozuntusu əlamətləri 
müşahidə olunur. Dəriyə 

sprey formasında 
tətbiq edilənlərin də 

tərkibində 
eyni adlı maddə var. Bu maddə dəri 
qıcıqlanması, kontakt dermatit, övrə 
və s. yarada bilər. Bəzən insanlar 
fikirləşirlər ki, “dərmanı yandırım, 
bir müddət otaqda olan ağcaqanadlar 
ölsün, sonra pəncərəni açıb otağın 
havasını 1-2 saat dəyişərəm”. 
Əslində 1-2 saat, hətta bütün gün 
ərzində otağı havalandırmaq belə, 
bu maddələrin təsirinin azalmasına 
şərait yaratmır”.  

ƏN YAXŞI QORUNMA 
TƏBII VASITƏLƏRDIR

Allerqoloq bildirdi ki, 
ağcaqanadlardan ən yaxşı qorunma 
təbii vasitələrdir: “Bu zərərdən 
qaçmaq üçün təbii yağlardan istifadə 
etmək məsləhətdir. Otağımıza 
qoya, yaxud dərimizə sürtə bilərik. 
Bu, zərərvericilərin, həşəratların 
uzaq durmasına kömək edir. Hər 
hansı həssaslığımız mövcud deyilsə, 
ağcaqanad əleyhinə lavanda, 
qərənfil, rozmarin yağlarını 
rahatlıqla istifadə edə bilərik”.
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“Mümkün 
olduğu qədər 

qapıpəncərələrdə 
torlardan istifadə etmək 
lazımdır. Fərqli yağlar, limon, 
mixək. Bunları sınayıb hansı 
ağcaqanadları qaçırmaq 
üçün daha yaxşı təsir edirsə, 
ondan istifadə olunması 
məsləhətdir. Uşaqların 
yataqlarının ətrafına 
miçətkənlər çəkilsin. 
Uşaqlara uzun qollu 
libaslar geyindirmək, 
bədənin açıq 
sahələrinin az qalmasına 
çalışmaq lazımdır. Həyətyanı 

sahələrdə gölməçələr, su 
yığılan yerlər varsa, onların 
qurudulması yaxşı olardı. 
Mexaniki qorumaya daha çox 
üstünlük vermək lazımdır”, - 
deyə həkim sonda 
bildirdi.

Əsəd Əsəd 
BeydullayevBeydullayev

TƏK AĞCAQANADLARINTƏK AĞCAQANADLARIN  
“DÜSMƏNI”      DEYIL“DÜSMƏNI”      DEYIL
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“Məni məhz  “Məni məhz  
o səslər o səslər   
cəlb etdi”cəlb etdi”
Zemfira Meftahətdinova: “Yarışlarda o idmançı qalib gəlir  
ki, özü ilə mübarizə apara bilir. Gərək idmançı kənarda olan 
heç nəyə reaksiya verməsin, dəstək üçün gələnlərin alqış, 
qışqırıq səslərini eşitməsin, hərəkətdə olan heç  
kimi və heç nəyi görməsin, fikri tam hədəfdə olsun”.

PEŞƏKAR 15

Çox təmkinli, səbirli olan Zemfira 
xanım deyir ki, onu özündən 
çıxartmaq çox çətindir: “Ona görə 
daha çox həzin, lirik musiqi ruhuma 
yaxındır. Yarışlar vaxtı da fikrimdə 
bu cür melodiya səslənir sanki. 
Amma idmançılar var ki, dəli-dolu, 
qaynardırlar. Onlar da yəqin ki, 
coşqulu bir musiqi dinləyirlər. Bu, 
xarakterlə bağlıdır. Amma mən 
gündəlik həyatımda da lirik musiqiləri 
çox sevirəm. Təəssüf ki, özümün 
musiqi duyumum yoxdur, mahnı 
oxuya bilmirəm. Hətta oğluma layla 
oxuyanda ağlayırdı. Deyirdi, ana, 
oxuma. Amma yaxşı dinləyiciyəm. 
Daha çox klassik Azərbaycan 
estrada musiqisini dinləyirəm. 
Gərgin iş rejimində dincliyimi də bu 
cür musiqilərlə tapıram. İdmanla 
musiqinin oxşarlığını metronomla 
ölçülən taktda görürəm. Eynən 
musiqidəki kimi idmanda da takt var. 
Onu pozmaq olmaz”.

“MƏNIM ÜÇÜN SKARLET  
BIR ETALON IDI”

Şeir dinləməyi çox sevən Zemfira 
xanım deyir ki, özünə görə yaxşı 
kitabxanası olub: “Əvvəllər xüsusilə 
mütaliəni çox sevirdim. Sanki 
bizim üçün bir prioritet idi yeni 
çıxan kitabları oxumaq, müzakirə 
etmək. Hətta kitab almaq üçün 
makulatura yığıb verirdik. Amma 
indi təəssüf ki, zamanımız çox dardır 
və əvvəlki kimi kitab oxumağa 
imkanımız yoxdur. Vaxt edib arada 
yenə də oxuyuram. Ən sevdiyim 
əsər Marqaret Mitçellin “Küləklə 
sovrulanlar”ıdır. Soruşa bilərsiniz niyə 
görə? Mənim üçün Skarlet bir etalon 
idi. Çox müsbət qəhrəman olmasa 
da, onun mübarizliyi, heç vaxt geri 
çəkilməməyi, sona qədər getməyi çox 
xoşuma gəlirdi”. 

“EYNƏN MUSIQIDƏKI 
KIMI IDMANDA DA 

TAKT VAR”

Fotolar: 
Əhməd Hətəmzadə/ Global Media GroupBu gün Azərbaycanda 

bütün sahələr, o 
cümlədən idman 

sahəsi xüsusi inkişaf 
dövrünü yaşayır. Stend 
atıcısı, beynəlxalq dərəcəli 
SSRİ idman ustası, Əməkdar 
bədən tərbiyəsi və idman 
xadimi, Azərbaycan Atıcılıq 
Federasiyasının vitse-
prezidenti və Azərbaycan 
Milli Olimpiya Komitəsinin 
vitse-prezidenti, Olimpiya, 
Avropa və Dünya çempionu 
Zemfira Meftahətdinova 
ilə atıcılıq idman növü 
haqqında söhbətləşdik. 

ATICILIQ ÜZRƏ ZƏNGIN 
IDMAN TARIXI

Atıcılığa həvəsi 
evlərinin yanındakı 
atıcılıq poliqonundan 
gələn atış səslərindən 
yaranan çempionumuz 
deyir ki, “məni məhz o 
səslər cəlb etdi, o gündən 
atıcılıqla məşğulam”. 
Zemfira xanım bu idman 
növünün tarixindən və 
bu günündən danışdı: 
“Azərbaycanın atıcılıq üzrə 
zəngin idman tarixi var. 
Sonuncu SSRİ Xalqlarının 
Spartakiadasında 
Azərbaycanın kişilərdən 
ibarət komandası çempion 
olub. Tarix boyu idmanın 
bu növü üzrə dünya 
çempionlarımızla fəxr 
etmişik. Amma buna 
baxmayaraq, atıcılıq elə də 
kütləvi deyildi o vaxtlar. 
Bildiyimiz kimi, Olimpiya 
oyunları ən möhtəşəm 
yarışdır. İdman yarışlarının 
zirvəsidir. Bütün idmançılar 
orada çıxış etməyə çalışır. 
Olimpiada yarışlarından 
sonra dövlətin bu idman 
növünə göstərdiyi diqqət, 
verdiyi dəstəklə çox geniş 
auditoriyaya çıxdı. O vaxta 
qədər ölkəmiz üçün ənənəvi 
olmayan atıcılığa maraq 
daha da çoxaldı. Mətbuatdan 
da çox işıqlandırdılar. Bütün 
xalq onu izlədi və azarkeşlik 
etməyə başladı. Qayda 
belədir ki, hansı idman növü 
qalibdirsə, onunla daha çox 
maraqlanırlar. Beləliklə, 

atıcılığa gələn uşaqların 
sayı artmağa başladı. Ona 
qədər mən dünya çempionu 
da olmuşam, Avropa 
çempionu da. Amma bunu 
ancaq yaxın adamlar və 
idman sahəsində olanlar 
bilirdi. Cəmiyyət, ölkə 
olaraq məni Olimpiadadan 
sonra tanıdılar, həmçinin 
də sahəmi. İstər-istəməz bu 
idman növü populyarlaşdı, 
axın çoxaldı. İndi də 
atıcılığa maraq azalmayıb, 
valideynlər uşaqları həvəslə 
gətirirlər”. 

“YAXŞI NƏTICƏLƏR 
GÖSTƏRMƏK ÜÇÜN...”

“Bu idman növünə 
uşaqları 12-13 yaşından 
götürürlər”, - deyir 
Zemfira xanım: “Uşaq bir 
az böyüməli, sümükləri 
bərkiməli, orqanizmi 
möhkəmlənməlidir. Çünki 
silah ağırdır. Ağırlıqdan 
skolioz ola, sümüklərdə 
əyilmə baş verə bilər. Atıcılıq 
elə bir idman növüdür ki, 
ona çox zaman ayırmaq 
lazımdır. Bizim dövrdə 
asudə vaxtımız sanki daha 
çox idi, idmanla məşğul 
olmaq üçün də vaxtımız 
daha çox olurdu. İndiki 
dövrdə uşaqlar artıq yuxarı 
siniflərdə yaxşı universitet 
qazanmaq üçün daha çox 
dərslərlə məşğul olur. Amma 
bu rejim bizim növümüzdə 
çətinlik yaradır. Çünki 
atıcılığın hər iki 
növü – güllə 
və stend 

atıcılığında yaxşı nəticələr 
göstərmək üçün davamlı və 
uzunmüddətli məşğələlərə 
ehtiyac var”. 

INTIZAMSIZ INSANDAN 
IDMANÇI OLMAZ

Çempion xanım deyir 
ki, idmançı mütləq nizam-
intizamlı olmalıdır: 
“İntizamsız insandan 
idmançı olmaz. Əslində bu, 
hər sahədə belədir. İnsan 
gərək nizamlı ola. Yoxsa 
ondan heç bir işin peşəkarı 
çıxmaz. Bizim idman növü 
səbir, diqqət tələb edir. İnsan 
nizam-intizamlı, səbirli, 
diqqətli, çalışqan, verilən 
tapşırıqları düzgün yerinə 
yetirən olsa, ondan çox yaxşı 
atıcı alınacaq. Atıcılığın əsas 
tələbləri bunlardır”.  

SƏBIR VƏ DIQQƏT
“Güllə atıcılığı 

yarışlarında idmançı 1 saat 
yarım ərzində dayanır, bir 
atışa səbirlə hazırlaşır”, - 
deyir idmançı: “O, həm də 
çox diqqətli olmalıdır. Tətiyi 
azca tez və ya gec çəksə, atış 
uğurlu alınmayacaq. Stend 
atıcılığında da idmançı 
dayanır və 3 saniyə ərzində 
uçacaq hədəfi gözləyir. 
Hədəf 1-ci saniyədə də uça 
bilər, 2-ci və ya 3-cüdə də. 
Bax, bu 3 saniyə ərzində 
ani bir fikir yayınıqlığı 
olsa, atış uğursuz alınacaq. 
Məhz bu anlarda çox 
səbirli, diqqətli olmalısan. 
Gözləməli, tələsməməli, 
amma gecikməməlisən də. 
Yarışlarda o idmançı qalib 
gəlir ki, özü ilə mübarizə 
apara bilir. Gərək idmançı 
kənarda olan heç nəyə 
reaksiya verməsin, dəstək 
üçün gələnlərin alqış, 
qışqırıq səslərini eşitməsin, 
hərəkətdə olan heç kimi və 
heç nəyi görməsin, fikri tam 

hədəfdə olsun. İdmançının 
texniki göstəriciləri tam 
yüksək, psixoloji durumu 
zəif olsa, o, uduza bilər. 
Ona görə də atıcılıqda 

idmançının psixoloji 
durumu da yerində  
olmalıdır”. 

Cəmiyyət, 
ölkə olaraq 

məni Olimpia-
dadan sonra 

tanıdılar, 
həmçinin 

də sahəmi. 
İstər-istəməz 

bu idman 
növü popul- 

yarlaşdı, axın 
çoxaldı. İndi 
də atıcılığa 

maraq 
azalmayıb, 
valideynlər 

uşaqları 
həvəslə 

gətirirlər.

SÖHBƏTLƏŞDI

XANIM AYDIN
xanimaydin@kaspi.az

“Məni məhz  “Məni məhz  
o səslər o səslər   
cəlb etdi”cəlb etdi”
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Bəzi mütəxəssislərin növbəti Kadi 
Borges ola biləcəyini düşündüyü 

Juninyo isə ötən mövsüm 
Portuqaliya çempionatında 30 

oyun keçirib və 4 qol vurub, 
1 qol ötürməsi edib. O, 
daha çox sağ vingerdir, 
amma “Şaveş”də 
əsasən mərkəz 
hücumçusu kimi çıxış 
edib. Forvard üçün 
mövsümə 4 qol çox 
azdır. Lakin klub ona 

450 min avro ödəyibsə, 
deməli, potensialına 

inanırlar.
İki universal oyunçunun transfer 

edilməsi Qurban Qurbanovun hücum 
xəttində variantlarını artıracaq. 
Lakin onların arasında klassik 
mərkəz hücumçusunun olmaması 
son zərbələrdə çətinlik yaradacaq. 
Dino Ndlovudan sonra uzun müddət 
bundan əziyyət çəkən komanda 
İbrahima Vadji ilə problemi həll 
etmişdi. Onun da gedişindən sonra 
Musa Qurbanlı bu profilə uyğun 
gəlirdi. İndi o da yoxdur.

Yeni transferlər yoxlama 
oyunlarında ciddi bir şeylə yadda 

qalmayıblar. Ötən qış cəlb edilən 
Adama Diakabi və Yassin Benziya hələ 
də özlərini göstərməyi bacarmayıblar. 
Redon Cica bir qol vurub və güman ki, 
hücumun sivri ucunda biz daha çox 
onu görəcəyik.

Bəli, hazırda “Qarabağ”ın heyətində 
çatışmazlıqlar var. Ancaq bunlar 
“Linkoln” səddini aşmağa mane 
olmamalıdır. Mərhələ adlanacağı 
halda növbəti rəqib isə böyük 
ehtimalla Polşa çempionu “Rakuv” 
olacaq. Əgər ağdamlıların Avropadakı 
hədəfləri böyükdürsə, onda heyətə 
daha ciddi yatırımlar edilməlidir.

www.kaspi.az

Ardıcıl 9 mövsüm avrokuboklarda 
qrup mərhələsində yer alan, son 
iki ildə hətta qrupdan çıxmağı 
bacaran Qurban Qurbanovun 
komandasından yenə gözləntilər 
böyükdür. Ardıcıl uğurlar 
tələblərin də yüksəlməsi  
ilə nəticələnib.

3 OYUN, 3 FƏRQLI NƏTICƏ

G ələn həftə Azərbaycan klubları üçün 
yeni avrokubok mövsümü başlayacaq. 
Təmsilçilərimizdən mübarizəyə ilk 

olaraq Çempionlar 
Liqasında yarışacaq 
“Qarabağ” 
qoşulacaq. Premyer 
Liqanın 
son qalibi 
1-ci təsnifat 
mərhələsində 
Cəbəllütariq “Linkoln”u ilə qarşılaşacaq. 
İyulun 11-i “Viktoriya” stadionunda keçiriləcək 
görüş Bakı vaxtı ilə saat 19:30-da start 
götürəcək.

FANATLAR ÇEMPIONLAR 
LIQASININ QRUP MƏRHƏLƏSINI 
ARZULAYIRLAR

Ardıcıl 9 mövsüm avrokuboklarda 
qrup mərhələsində yer 
alan, son iki ildə hətta 
qrupdan çıxmağı bacaran 
Qurban Qurbanovun 
komandasından yenə 
gözləntilər böyükdür. 
Azərbaycanın 
“Avropa fatehi” 
yubileyin - 10-cu qrup 
mərhələsi uğurunun 
astanasındadır. 
Fanatlar Çempionlar 
Liqasının qrup 

mərhələsini arzulayırlar. Ardıcıl uğurlar 
tələblərin də buna mütənasib olaraq 

yüksəlməsi ilə nəticələnib.
Təcrübə göstərir 

ki, “Qarabağ” həm 
qitəmiqyaslı, həm də 
ölkədaxili yarışlarda zaman 

keçdikcə forma 
yığmağa başlayır. 
Komanda əvvəllər 
dəfələrlə ilk mərhələdə 

münasib hesab edilən rəqiblərə qarşı çətinliklə 
üzləşib. Bu baxımdan “Linkoln”u da ciddi 

qəbul etmək üçün xeyli əsas var.

“Qarabağ” Avropada mübarizəyə 
erkən başlayacağından təlim-məşq 
toplanışına da digər klublarımızdan 
tez start verib. İyunun 11-də Bakıda 
toplaşan “atlılar” 10 gün sonra 
Avstriyaya yollanıblar. Kössen 
bölgəsində hazırlıq keçən kollektiv 
orada 3 yoxlama oyunu keçirib. Öncə 
Macarıstan “Ferentsvaroş”u ilə üz-üzə 
gələn təmsilçimiz 3:3 hesablı heç-heçə 
edib. Komandanın iki qoluna 19 yaşlı 
Nəriman Axundzadə, birinə Leandro 

Andrade imza atıb. İkinci 
matçda Polşanın “Legiya” 

klubuna 0:2 məğlub olan 
“Qarabağ” son oyunda 
Bolqarıstan təmsilçisi 
ÇSKA-dan üstün olub 

- 1:0. Yeganə qolu 
Redon Cica vurub.

Yoxlama 
matçlarındakı 

rəqiblər 
kifayət 
qədər 

ciddidir və bu, komandanın yaxşı 
hazırlıq keçməsi anlamına gəlir. 
Avstriya toplanışını başa vuran 
“Qarabağ” ilk oyunu səfərdə 
keçirəcəyindən Azərbaycana 
qayıtmayıb, İspaniyaya gedib və 
iyulun 9-da oradan Cəbəllütariqə 
yollanacaq.

RAMIL VƏ MUSANIN KOMANDADAN 
AYRILMASI NARAHAT EDIR

Avrokubok mövsümü öncəsi 
heyətlə bağlı problemlər var. Bu 
yay üç ayrılıq reallaşıb. Filip Ozobiç 
azad agent kimi “Neftçi”yə üz tutub. 
Müqavilə müddəti başa çatan Ramil 
Şeydayev daha sərfəli təklif aldığı 
Tailandın “Buriram Yunayted” 
klubuna keçib. Gənc Musa Qurbanlı 
isə İsveç “Yurqorden”inə satılıb.

Ozobiç son zamanlar əsas heyətdə 
yerini itirdiyindən onun gedişini 
ciddi itki hesab etmək olmaz. 
Klub milliləşdirilmiş xorvatiyalı 
yarımmüdafiəçi ilə müqaviləni 
yeniləməkdə maraqlı olmayıb. 
Lakin Ramil Şeydayev və Musa 
Qurbanlının komandadan ayrılması 

problemdir. Ramil ötən mövsüm 
Premyer Liqada 22, Musa isə 
21 qol vurmuşdu. “Qarabağ”ın 

bombardirləri ümumən Azərbaycan 
çempionatları tarixində ən yaxşı 
hücum tandemləri arasında 7-ci 
göstəriciyə malikdirlər. Bu, itkinin 
miqyasını təsəvvür etmək üçün yetərli 
faktdır.

Əvəzində “Qarabağ” “Zirə”dən 
Hamidu Keytanı və Portuqaliyanın 
“Şaveş” klubundan Juninyonu 
heyətinə qatıb. Keyta tanış addır. 

O, hətta “Qarabağ”ın martda 
“Qalatasaray”a qarşı Bakıda 
keçirdiyi xeyriyyə oyununda 

da iştirak edib. Qurban 
Qurbanovun bəyəndiyi 

oyunçulardan olan 28 
yaşlı fransalının əsas 

mövqeyi hazırda 
Abdullah 
Zubirin ilk seçim 

olduğu hücumun 
sol cinahıdır. Lakin o, 
hücumun mərkəzində 
və sağ cinahda da çıxış 

edə bilir. Şeydayevlə 
Qurbanlının gedişindən 

sonra sözügedən 
mövqelərdə problem 
yarandığını nəzərə 

alsaq, Keyta faydalı 
ola bilər.
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Musa 
Qurbanlı

Ramin 
Şeydayev
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